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سرمقاله

نیاز بازار خودرو 
به واردات

عامل متاثر در بازار واردات 
که تا به امروز در حد گرفتار 
درمانی بوده اســت. در این 
زمینه هیچ اقــدام مثبتی 
صورت نگرفته و تنها سبب رکود بازار شده است. 
هر خبر و اقدامی درباره این عوامل ذکر شده صورت 
گیرد،  به طور مثال اگر خبری منتشر شود که دیگر 
توافقی صورت نمی گیرد یا واردات خودرو منتفی 
شده اســت، قیمت ها رشــد کرده و بازار مجدد 
حرکت می کند،  اما تا زمانی که گفتار درمانی باشد 
بازار در رکود به ســر می برد. وی با بیان اینکه در 
نقطه اقتصادی هستیم که برای رشد بازار نیاز به 

تورم داریم، گفت...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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تا دهه فجر؛

صد درصد خدمات 
دستگاه ها هوشمند  می شود

15 میلیارد دلار برای کالاهای اساسی اختصاص می یابد

حمایت از کسب و کارهای کوچک و خرد
صفحه2

صفحه3

ساماندهی  بازار  خودرو 
قیمت گذاری   دستوری   لغو   می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: تاکنون ارائه 
حدود ۷۱ درصد خدمات دستگاه ها در پنجره ملی 
خدمات هوشمند دولت انجام می شد و باید تا دهه 
فجر به ۱۰۰درصد برسد. عیسی زارع پور در حاشیه 
جلســه هیئت دولت در جمع خبرنــگاران درباره 
پنجره ملی خدمات هوشمند دولتی اظهار کرد: برای 
هوشمندسازی تا یک ماه و برای استعلامات برخط 
تا ۳۰ آذر به دستگاه ها فرصت داده شده است. برای 
ارائه خدمات ۱۰۰درصدی هم مهلت گذشته و یکی 
یکی دارند می آیند و دلایلشــان را ارائه می کنند و 
امیدواریم حداکثر تا دهه فجر خدمات کامل شود. 
وی ادامه داد: تا الان دستگاه ها در حال ارائه حدود ۷۱ 
درصد از خدماتشان هستند و تا ۳۰ آذر که فرصت 
پایانی است باید تمام استعلامات خود را برخط کنند 
که هنوز بعضی هایشان عقب هستند. تا ماه بعد هم 
باید ۲۰ درصد مراحل هوشــمند شود یعنی بدون 
مراجعه حضوری، ارســال مدرک و مداخله انسانی 
در هر ساعت از شبانه روز باید بتوانید خدمت دریافت 
کنید. البته میانگین آن الان ۵ یا ۶ درصد است که تا 
یک ماه آینده باید به ۲۰ درصد برسد. زارع پور با بیان 
اینکه این اتفاق بسیار بزرگی است که شما بتوانید 
همه خدمات دولت را در یک پنجره واحد داشــته 
باشید، افزود: برای همین کار سنگینی را می طلبد و 
امیدواریم با همکاری همه دستگاه ها این حدود ۳۰ 
درصد خدمت باقی مانده هم تا دهه فجر به پنجره 
ملی خدمات هوشمند اضافه شود. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در پاسخ به سوالی درباره اینترنت 
ماهواره ای عنوان کرد: ما بارها در همین حیاط دولت 
اعلام کرده ایــم که در وزارت ارتباطــات و دولت از 
فعالیت هر ارائه دهنده خدمات اینترنت ماهواره ای 
در کشور استقبال می کنیم، منوط به اینکه قواعد 
سرزمین ما را بپذیرند. وی اضافه کرد: تقریبا یک ماه 

و نیم قبل، هیئت تنظیم مقررات...

اجتماعی

رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
از انهدام باند چهار نفره زورگیری های خشن از 
مردم خبر داد. سرهنگ گودرز داوری در حاشیه 
دستگیری چهار سارق مسلح خشن که در پایگاه 
سوم پلیس آگاهی تهران بزرگ در قلهک برگزار 
شــد، گفت: چندی پیش با دستور مقام قضایی 
چند نفر از شهروندان به پایگاه سوم پلیس آگاهی 
مراجعه و اعلام کردند که با تهدید قمه و سلاح 
سرد از آنان زورگیری شده است. در همین راستا 
نیز تیمی ویژه از کارآگاهان این پایگاه رسیدگی 

به پرونده را در دستورکار خود قرار دادند.
وی با بیان اینکه در جریان تحقیقات انجام شده 
از ســوی کارآگاهان مشخص شــد که تمامی 
سرقت های انجام شــده با یکدیگر مرتبط است، 
گفت: همین موضوع این اطمینان را در کارآگاهان 
ایجاد کرد کــه با یک گروه از ســارقان حرفه ای 
مواجه هســتند. در همین راســتا نیز از تمامی 
امکانات و اقدامات فنی برای شناســایی سارقان 
استفاده شد و سرانجام نیز هویت آنان با استفاده از 
تصاویر استخراج شده از دوربین های مداربسته و 

اظهارات شکات مورد شناسایی قرار گرفت.
رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
با بیان اینکــه مخفیگاه این افراد شناســایی و 
هماهنگی با مقام قضایی برای دســتگیری آنان 
انجام شــد، گفت: ماموران پلیــس با حضور در 

مخفیگاه متهمان، هر چهار نفــر را در عملیاتی 
دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند. این افراد 
در مقر پلیس تحت بازجویی قرار گرفته و به ۱۰۰ 
فقره زورگیری و ســرقت با همین شیوه اعتراف 
کردند. تاکنون ۳۰ تن از شکات و مالباختگان نیز 

این افراد را مورد شناسایی قرار داده اند.
داوری درباره محدوده فعالیت این ســارقان نیز 
گفت: سارقان دستگیر شــده عمده جرائم خود 
را در محدوده مرکز و شــمال تهران انجام داده 
بودند. آنان پس از شناســایی افرادی که درحال 
کار با گوشی تلفن همراه گرانقیمت بوده یا وسیله 
گرانبهایی به همراه داشــته به طرف مالباخته 
رفته و با تهدید قمه و چاقو از وی زورگیری کرده 
بودند. در برخی موارد هم که با مقاومت مالباخته 
مواجه شــده بودند، او را مجروح کرده و سرقت 
کرده بودند. تاکنون سه مالباخته که مورد آسیب 

جسمی نیز قرار گرفته اند شناسایی شده اند.
وی با تاکید بر اینکه مبارزه همه جانبه با سرقت 
و به خصوص سرقت های خشن جزو اولویت های 
اصلی پلیس اســت، گفت: در همین راســتا نیز 
تحقیقــات تکمیلی پلیس آگاهی برای کشــف 
دیگر جرائم ارتکابی احتمالی و نیز شناســایی و 
بازداشت مالخران اموال مســروقه این باند ادامه 
دارد. متهمان نیز با تکمیل پرونده برای ادامه روند 

رسیدگی به جرم روانه دادسرا خواهند شد.

رییس مرکز مدیریت آمار و فناوری اطلاعات وزارت 
بهداشــت ضمن اعلام فراخوان ساخت گجت های 
دوراپزشکی به شرکت های دانش بنیان، در عین حال 
از راه اندازی ســامانه  اطلاعات سلامت شهروندی تا 

پایان ۱۴۰۲ خبر داد.
سیدرضا مظهری با اشاره به تکالیفی که قانون برنامه 
هفتم توسعه برای وزارت بهداشت در زمینه گسترش 
خدمات سلامت الکترونیک مشــخص کرده است، 
گفت: باید برای ساماندهی و اصلاح ۴ ورودی به پرونده 
الکترونیک سلامت )حوزه ســرپایی، بیمارستانی، 
بهداشت و خودمراقبتی(، به فرایندها بپردازیم که برای 
این کار باید ساختاری تحت عنوان ساماندهی حوزه 

سلامت الکترونیک داشته باشیم.
وی افزود: کار این ساختار تنها جمع آوری داده نیست 
بلکه به اصلاح فرایندها و خروج از شرایط جزیره ای، 
پیوند دادن بخش های مختلف به یکدیگر و بازسازی 
در نظام سلامت می پردازد. در واقع طرحی داریم که 
با ارائه برنامه تنظیم گری و با استفاده از ابزار سلامت 
الکترونیک، بتوانــد نظام ســلامت را اصلاح کند و 
خروجــی آن پرونده الکترونیک ســلامت و ارتقای 
سلامت شهروندان، بلوک های جغرافیایی، مراکز ارائه 
دهنده خدمت، ارائه دهنــدگان خدمات، عدالت در 

دسترسی و... باشد.

او تاکید کرد: در این ســامانه یک سیســتم ۴ لایه 
خواهیم داشت که لایه اولیه وزارت بهداشت به عنوان 
سیاست گذار اســت که باید برنامه ریزی، نظارت و 
مدیریت کلان کنــد. تاکنون هم وزارت بهداشــت 
این کارها را انجام می داد اما گاهی به ایفای نقش در 
لایه های پایین تر هم می پرداخــت؛ به عنوان مثال 
به تولید سامانه برای مراکز سوء مصرف مواد مخدر 
می پرداختیم، اما آیا این وظیفه با وزارت بهداشت به 
عنوان یک نهاد حاکمیتی است؟ این کار باید به شکل 
برون سپاری به شرکت های اســتارتاپی و ... سپرده 
می شــد. اکنون دیگر تصمیم بر این است که وزارت 

بهداشت به وظایف حاکمیتی خود بپردازد.
وی افزود: لایه بعدی تنظیم گری است که با مشارکت 
چند مجموعه دیگر مانند سازمان های بیمه گر پایه،  
گروه اقتصاد دیجیتــال دولــت، وزارت ارتباطات، 
کمیســیون تنظیم مقررات و ... به همــراه وزارت 
بهداشت، ســازو کارهای گردش اقتصاد دیجیتال و 
جریان های داده ای را تنظیم می کند تا لایه های زیرین 
کار خود را به خوبی انجام دهند. به عنوان مثال باید 
تعیین شود که چه کسی با چه ابزاری و تا چه حدی 
به اطلاعات شهروندان دسترســی داشته باشد؟ آیا 
پزشک مجاز به دسترسی به تمام اطلاعات سلامت 

افراد است؟ و...

رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در مالزی با 
اشاره به برنامه فرهنگی »شــب انار و زیتون« گفت: 
یلدای امسال با یاد و خاطره شهدای مظلوم غزه در 
کوالالامپور برگزار می شود. حبیب رضا ارزانی با اعلام 
این خبر اظهارداشــت: آن چیزی که در پاسداشت 
یلدا حائز اهمیت است پیروزی نور بر ظلمت است و 
ایرانیان به خاطر همین نور و روشنایی که بر تاریکی 
غلبه می کند، در این شب کنار هم جمع می شوند و 
جشن می گیرند. وی با بیان اینکه ایرانیان باستان نور و 
روز را نماد نیکی و خوبی می دانستند، افزود: به همین 
منظور اولین شب زمســتان را پاس داشته و تکریم 
می کنند زیرا بلافاصله پس از این روز، روزها به تدریج 
بلندتر و شب ها کوتاه تر می شوند و این نوعی از پیکار 

نور و تاریکی برای آنهاست.
ارزانی گفت: امسال پاسداشت آیین کهن یلدا به دلیل 
حوادث تلخ و ناگواری که در غزه رخ داده اســت به 
صورت دیگری در رایزنی فرهنگی کشورمان در مالزی 

گرامی داشته می شود.
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در مالزی با 
بْحُ بقَِرِیبٍ«،  اشاره به آیه ۸۱ ســوره هود »ألَیَْسَ الصُّ
اظهارداشت: مراســم پاسداشــت یلدای ایرانیان 
مقیم مالزی با یاد و خاطره شهدای مظلوم غزه و به 
امید پیروزی جبهه حق برگزار خواهد شــد؛ قطعا 
برای رسیدن به این پیروزی و نور، باید سختی ها و 

مرارت های مسیر را پشت سر گذاشت تا نصرت الهی 
محقق شود.

وی افزود: برنامه یلدای امسال ایرانیان مقیم مالزی 
با عنوان »شب انار و زیتون« در روز جمعه- اول دی 
ماه- مصادف با ۲۲ دســامبر ۲۰۲۳ در محل رایزنی 
فرهنگی جمهوری اســلامی ایران در کوالالامپور با 
حضور ولی الله محمدی سفیر جمهوری اسلامی ایران 
در مالزی و جمع کثیری از دانشجویان، فرهیختگان و 

هنرمندان مقیم ایرانی برگزار خواهد شد.
ارزانی با اشاره به ارســال تعداد قابل توجهی اثر در 
حوزه نقاشی، خطاطی و دلنوشته به دبیرخانه رویداد 
»قلب من فلســطین« اظهارداشت: در همان مکان 
نمایشگاهی از نقاشی های برگزیده این مسابقه برپا 

می شود و علاقه مندان می توانند از آن بازدید کنند.
رایزن فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در مالزی، با 
بیان اینکه یکی از رسوم ماندگار و میراث کهن یلدای 
ایرانی حافظ خوانی است، افزود: در این شب غزلیاتی 
از لسان الغیب برای مدعوین خوانده می شود و برای 
پاسداشت این سنت دیرینه از محضر لسان الغیب بهره 
می جویند. ارزانی با اشاره به اینکه این مراسم در بخش 
های جذاب و متنوع فرهنگی و هنری برگزار می شود، 
بیان کرد: اجرای گروه سرود مدرسه امام خمینی)ره( 
و گروه محبان حضرت زهرا)س( با موضوع فلسطین از 

دیگر برنامه های این شب فرهنگی است.

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره 
رونمایی از ســند راهبردی چاپ ایران در سی امین 
نمایشگاه چاپ گفت: ســند باید در دولت و توسط 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تدوین و تنظیم شود، 
اگر دیگران می توانند، در تدوین سند کمکی به وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی کنند، لازم است، نتیجه این 
اقدامات منتشر شــود تا همه بتوانند آن را بررسی و 

ارزیابی کنند.
سی امین نمایشــگاه بین المللی چاپ، بسته بندی 
و صنایع وابســته در مدت چهار روز از ۲۲ تا ۲۵ آذر 
در نمایشگاه بین المللی تهران برگزار شد. این دوره 
تفاوت هایی با دوره قبل داشت، چراکه وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی مانند دوره قبل در این نمایشگاه فعال 
نبود. باید توجه داشت با اینکه چاپ یک صنعت است، 
اما متولی این صنعت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
است و وزارت صمت تنها با هماهنگی وزارت فرهنگ 

و ارشاد اسلامی در این حوزه فعالیت می کند.
در آیین افتتاحیه ســی امین نمایشگاه بین المللی 
چاپ، بســته بندی و صنایع وابســته مســئولان 
وزارت صمت حضور پررنگی داشتند. در این آیین، 
محمدمهدی برادران معاون صنایع عمومی وزارت 
صمت، منا ابروفراخ مدیرکل صنایع سلولزی، چاپ 
و نوشت افزار وزارت صمت، محمود سیجانی رئیس 

 ســازمان صنعت، معــدن و تجارت اســتان تهران 
حضور داشتند.

نکته قابل توجه، رونمایی از »سند راهبردی صنعت 
چاپ ایران« در این مراســم بود. این اقدام توســط 
برگزارکنندگان سی امین نمایشگاه بین المللی چاپ، 
بسته بندی و صنایع وابسته و وزارت صمت انجام شد؛ 
در حالی که وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی متولی 
صنعت چاپ در ایران اســت و برای تهیه این سند 

اقداماتی در سال ۱۳۹۲ انجام داده است.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار کتاب ایرنا درباره چرایی غیبت 
این وزارتخانه در سی امین نمایشگاه بین المللی چاپ، 
بسته بندی و صنایع وابسته با اشاره به اینکه در طول 
سال نمایشگاه های متعددی در حوزه چاپ برگزار 
می شود، گفت: چاپ صنعتی است که صنایع مختلف 
را شامل می شود و این صنایع نمایشگاه های مختلفی 
در طول سال دارند. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
سال در تعدادی از این نمایشگاه ها شرکت می کند، 
البته این وزارتخانه نمی تواند هر ســال در تمام این 
نمایشگاه ها شرکت کند؛ امسال در تعدادی نمایشگاه 
شرکت کردیم و سال آینده در تعدادی دیگر شرکت 
می کنیم. امیدواریم برگزاری این نمایشگاه ها به رشد 

و توسعه صنعت چاپ کمک کند.

رئیس جمهور بــا قدردانی از وزیــر و کارکنان 
وزارت نفت بــرای اقدام به هنــگام در مواجهه با 
تلاش دشمن برای ایجاد اختلال در سامانه های 
سوخت رســانی تصریح کرد: عملکرد سنجیده 
وزارت نفت و پوشش خبری مناسب این موضوع 
از سوی رسانه ها، مانع از تحقق اهداف دشمنان 

در ایجاد نگرانی برای مردم شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در جلسه هیئت 
دولت با قدردانی از وزیــر و کارکنان وزارت نفت 
برای اقدام به هنگام در مواجهه با تلاش دشــمن 
برای ایجاد اختلال در سامانه های سوخت رسانی 
کشور و نیز اطلاع رسانی مناسب و به موقع رسانه ها 
در این زمینه، تصریح کرد: عملکرد ســنجیده 
وزارت نفت و پوشش خبری مناسب این موضوع 
از سوی رسانه ها، مانع از تحقق اهداف دشمنان 

در ایجاد نگرانی برای مردم شد.
رئیس جمهور افزود: البته این مسأله گواه آن است 
که دشمن مترصد ضربه زدن به مردم و زندگی 
شهروندان است و همه مسئولان و دستگاه های 
مختلف باید اقدامات پیشگیرانه و اصول مراقبتی 

را بیش از گذشته مدنظر داشته باشند.
آیت الله رئیسی در ادامه حفظ انسجام و هم افزایی 
در رفع مشکلات و حل مسائل را وظیفه همه اجزا و 

ارکان کشور دانست و با توصیه مسئولان و مدیران 
سازمان ها و دستگاه ها به ضرورت توجه به اخلاق 
عمومی، حرفه ای و ســازمانی در مجموعه های 
تحت مدیریت خود گفت: همه مدیران و مسئولان 
دستگاه های مختلف باید در کنار توجه به پیشبرد 
امور اداری، به توسعه و ارتقای موازین اخلاقی در 
جهت افزایش بهره وری در خانواده اداری کشور 

نیز اهتمام داشته باشند.
در جلســه هیأت دولت وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در گزارشی درباره توسعه زیرساخت های 
اینترنت پرسرعت در کشور خاطرنشان کرد: تعداد 
روســتاهایی که در مدت سپری شــده از دولت 
مردمی به اینترنت متصل شده اند، برابر با دوره ۴ 
ساله قبل از این دولت است. وزیر راه و شهرسازی 
نیز ضمن اشاره به رشــد معنادار و ۲ برابری وام 
ودیعه مسکن که در جلسه دیروز شورای پول و 
اعتبار مصوب شد، از انعقاد قرارداد با ۳۰ شرکت 
تخصصی در راستای اجرای توصیه رهبر معظم 
انقلاب برای توجه بیشتر به »اقتصاد دریامحور« 
خبــر داد که روز گذشــته در ســازمان بنادر و 
دریانوردی منعقد شده و می تواند باعث تحولی 
بزرگ در زمینه رشد و بالفعل شدن ظرفیت های 

اقنصادی کشور در حوزه دریا و سواحل شود.

وزیر نفــت درباره حمله ســایبری به ســامانه 
هوشمند سوخت با بیان "با کار جهادی و تجارب 
از گذشته، بیش از ۲۲هزار نفر را بسیج کردیم"، 
گفت: از عصر دوشــنبه در حدود ۸۸ درصد از 
جایگاه هــا، عملیــات سوخت رســانی با کارت 
سوخت انجام می گیرد. جواد اوجی وزیر نفت در 
حاشیه نشست هیئت دولت در جمع خبرنگاران 
درباره حمله ســایبری به جایگاه های سوخت 
گفت: صبح دوشنبه حدود ســاعت ۹ عملیات 
سوخت رســانی تعدادی از جایگاه ها در سراسر 
کشور متوقف شد و به محض وقوع رخداد، ستاد 

بحران را تشکیل دادیم.
وی با بیان "با کار جهادی و تجارب از گذشــته، 
بیش از ۲۲ هزار نفر را بسیج کردیم"، خاطرنشان 
کرد: در ساعات اولیه این توطئه را خنثی کردیم 
و الحمدلله عملیات سوخت رسانی در جایگاه ها را 
به صورت دستی برقرار کردیم و از عصر دوشنبه 
در حــدود ۸۸ درصــد از جایگاه هــا، عملیات 
سوخت رسانی با کارت سوخت انجام می گیرد. 
وزیر نفت گفت: توطئه گران برنامه داشــتند که 
با این کار مردم را عصبانی کننــد ولی با تدبیر 
و سرعت عمل ما، شــاید برخی از مردم متوجه 
این اتفاق نشــدند. اوجی عنوان کرد: گویا اسم 
این عملیات چیزی موسوم به »گنجشک« بوده 
اســت ولی نمی دانند اینجا ایران است و آن پر 

عقاب سال ۱۳۵۷ ریخت، چه برسد به گنجشک.
وی در ادامه ســخنان خــود درخصوص تأمین 
سوخت بیان کرد: با تدابیر وزارت نفت از ابتدای 
امســال، حدود ۹۳ درصد سبد ســوختی ما در 
نیروگاه ها گاز بوده است و بیش ۳۶ میلیون متر 

گاز بیشتری به نیروگاه ها دادیم.
وزیر نفت با بیان اینکه کیفی سازی محصولات 
پالایشــگاه ها در این دولت آغاز شــده اســت، 
اظهار داشــت: ما ۱۰ پالایشــگاه نفت داریم و 
کیفی سازی محصولات پالایشــگاهی را به جدّ 
آغاز کرده ایــم. چند ماه قبل اولین پالایشــگاه 
یعنی پالایشــگاه اصفهان کیفی ســازی نفت و 
گاز آن به یورو۵ صورت گرفت. درباره پالایشگاه 
شازند، ستاره خلیج فارس و الباقی نیز تلاش مان 
را انجام می دهیم. در زنجیره نفت کوره و کاهش 
سولفور نفت کوره و هم چنین کیفی سازی سایر 

محصولات پالایشگاهی ورود کرده ایم.
اوجی گفت: در ســال های اخیر سابقه نداشته 
طرح های کیفی سازی پالایشگاهی در قالبی که 
در این دولت رقم خورده، رخ داده باشد. ظرف دو-
سه ســال آینده تمامی محصولات پالایشگاهی 
یورو ۵ خواهند داشت؛ البته که امروز محصولات 
پالایشــگاهی استاندارد هســتند. کیفی سازی 
محصولات پالایشگاهی در همه پالایشگاه های 

کشور دستاورد بزرگی است.

انهدام باند زورگیران خشن در تهران

فراخوان ساخت گجت های دوراپزشکی

عملکرد سنجیده مانع تحقق اهداف دشمن شد

بیش از ۸۸درصد جایگاه ها درحال خدمت رسانی هستند

سياسیفرهنگی 

یلدای ایرانیان با یاد و خاطره شهدای غزه برگزار می شود

سند راهبردی چاپ باید توسط وزارت فرهنگ تدوین شود



اقتصاد2
ایران

کمبود اقلام لبنی در بازار صحت ندارد
سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی گفت: 
ادعای کمبود اقلام لبنی در بازار کذب است و افراد 
با مراجعه به فروشگاه های مختلف در هر نقطه از 
کشــور می توانند بر صحت این امر شهادت دهند. 
محمدرضا بنی طباسخنگوی انجمن صنایع فرآورده 
های لبنی افزایش قیمت محصولات لبنی را تکذیب 
کرد و گفت: فرآیند تغییر قیمت محصولات لبنی 
سخت گیرانه اســت که از طریق ســامانه ۱۲۴ و 
سازمان حمایت مورد رصد قرار گرفته و پس از تایید 
این سازمان قابل انجام است. او افزود: ۴ قلم کالای 
لبنی که قیمت مصوب دارند نیز کاملا احصا و قیمت 
آنها در اکثر کارخانه ها رعایت شده و تاکنون گزارشی 
مبنی بر تخلف از قیمت ها دریافت نشده است. بنی 
طبا ادامه داد: ادعای کمبود اقلام لبنی در بازار که 
مطرح شده و معترض چرایی صادرات کالاهای لبنی 
در شرایط کمبود اقلام شده اند، از اساس نادرست و 
خلاف واقع است. افراد با مراجعه به فروشگاه های 
مختلف در هر نقطه از کشور از شهرهای بزرگ گرفته 
تا روستاها می تواند به آن شهادت دهد.  به گفته او، 
اصولا کالاهایی که مورد ادعای مدیرکل بازرســی 
وزارت جهــاد قرار گرفته جزء کالاهای مشــمول 
قیمت گذاری نبوده و بر اســاس آیین نامه قیمت 
گذاری کالاهای ســاخت داخل مصوب سال ۸۹ و 

با تایید سازمان حمایت قیمت گذاری می شوند.
سخنگوی انجمن صنایع لبنی با اشاره به نامه ای 
که با امضای مدیرکل بازرسی وزارت جهاد مبنی بر 
اختصاص ۵۰ درصد از شیرخام دریافتی کارخانه ها 
به ۴ قلم کالای تنظیم بازاری منتشر شده است، 
گفت: نامه ای که توسط مدیرکل نظارت و بازرسی 
وزارت جهاد منتشر شــده با مصوبات قبلی این 
وزارتخانه در تعارض اســت. در حالی که نامه در 
تاریخ ۶ تیر ماه ۱۴۰۱ معاون بازرگانی وقت وزارت 
جهاد خواهان اختصاص »تا ۵۰ درصد از تولیدات 
کارخانه ها به حد مکفــی« به ۴ قلم کالای لبنی 
است، اما وی خواســتار اختصاص »۵۰ درصد از 
شــیرخام دریافتی کارخانه ها« به ۴ قلم شده که 
فاقد اعتبار کارشناســی اســت و ضرایب تبدیل 

شیرخام به محصولات را در نظر نگرفته است.
او با اشــاره به اینکه مصوبه قرارگاه امنیت غذایی 
که بدون کســب نظر از تولیدکنندگان در سال 
۱۴۰۱ مصوب شده به دلیل ایجاد ضرر و زیان برای 
تولیدکنندگان با قانون اساسی و قانون تجارت در 
تعارض است، گفت: دولت زمانی می تواند اجبار به 
میزان مشخصی از تولیدات را به تولیدکنندگان 
تکلیف و تحمیل کند که ضامن ضرر و زیان ناشی 
از آن باشد. اگر به فرض کارخانه ها بنا بر آنچه وزارت 
جهاد خواستار آن است ۵۰ درصد از تولید خود را 
به ۴ قلم کالای لبنی اختصاص دهند و این کالاها 
در بازار به فروش نرسد، چه کسی ضرر و زیان ناشی 
از امحا تولیدات را به کارخانه ها پرداخت می کند؟

بنی طبا اضافه کرد: گذشته از مغایرت قانونی آن 
مصوبه، نامه ای که مدیرکل نظارت منتشر کرده نیز 
مغایر با همان مصوبه است؛ در حالی که آن مصوبه 
خواستار اختصاص تولیدات تا ۵۰ درصد است، این 
مقام مسئول در وزارت جهاد  خواهان اختصاص ۵۰ 
درصد از شیرخام دریافتی به این محصولات است.

تولیــد روزانــه ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز از مناطق مرکزی 
مدیر عامل شرکت نفت مناطق مرکزی از تولید روزانه 
۴۰۰ میلیون مترمکعب گاز و ۵۰۰ هزار بشکه نفت 
و میعانات گازی خبر داد. مهدی حیدری، مدیرعامل 
شرکت نفت مناطق مرکزی با اشاره به اینکه شرکت 
نفت مناطــق مرکزی ایران دومین شــرکت تولید 
کننده گاز کشور است، گفت: مناطق نفت مرکزی 
تنها شرکت تولیدی متولی ذخیره سازی گاز است 
که ۸۵ میدان نفتی و گازی با بیش از ۱۰۰ مخزن را 
مدیریت می کند. او گفت:  تولید روزانه ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز و ۵۰۰ هزار بشکه نفت و میعانات گازی 
از برنامه های بلندمدت این شرکت است. همچنین در 
این زمینه طرح ضربتی افزایش بیش از ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب گاز در روز با توســعه ۱۱ میدان گازی و 
احداث و بازآرایی هفت ایستگاه تقویت فشار گاز در 
حال اجراســت. مدیرعامل شرکت مناطق مرکزی 
ایران راهبری ۲۲ واحد بهره برداری واحد نمک زدایی 
و مرکز، تفکیک یک واحد پالایشگاهی و بیش از ۵ 
هزار کیلومتر خط لوله جریانی در مناطق سخت گذر و 
بیش از ۶۰۰ حلقه چاه گازی و نفتی با پیچیدگی های 
منحصربه فرد را از جمله عملکردهای روزمره شرکت 
اعلام کرد. حیدری با اشاره به اینکه حجم نفت اولیه 
این شــرکت ۲۳ هزار و ۹۷۰ میلیون بشکه و حجم 
گاز اولیه آن ۸ هزار و ۲۳۹ میلیون مترمکعب است، 
تصریح کرد: حجم نفت باقی مانده قابل برداشت این 
شرکت هم اکنون ۲ هزار و ۳۹۲ میلیون بشکه و حجم 
گاز باقی مانده قابل برداشت نیز ۳ هزار و ۶۷۸ میلیارد 

مترمکعب است.

اخبار

رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه کشور از اختصاص 
۱۵ میلیارد دلار در لایحه 
بودجه ســال آینده برای 
تامین کالاهای اساسی خبر 
داد و گفت: لایحه بودجه وقتی به قانون تبدیل شود، 

محصول مشترک دولت و مجلس است.
داود منظور در جلسه علنی مجلس در دفاع از بخش 
اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، اظهار کرد: از همدلی 
مجلس انقلابی با دولت مردمی تشکر می کنم آن 
هم در ســالی که مقام معظم رهبری به همراهی 
حداکثری تاکید کردند؛ همچنین از رئیس مجلس، 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه، اعضای کمیسیون 
تلفیق نیز تشــکر می کنم که پس از جلســه قبل 
فرصتی را فراهم کردند تا بــا در جهت رفع نگرانی 

گفت وگوهایی انجام دهیم.
وی افزود: کمیسیون برنامه و بودجه، کمیسیون تلفیق 
و مرکز پژوهش های مجلس گزارش های بسیار خوبی 
حاوی نکات ارزنده و منصفانه ای و با نگاه به برخی از 
ضعف ها که از نظر آنها نیازمند بررسی و تصمیم گیری 
است، ارائه کردند، البته هیچ کاری جز کارهایی که 
خدا انجام می دهد بدون نقص و عیب نیســت و اگر 
نمایندگان به کلیات لایحه رای می دهند، حتماً رای 

به جزییات و همه مفاد لایحه بودجه نیست.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: سعی 
خواهیم کرد با توجه به گفت وگوهای صورت گرفته 
نگرانی های مخالفان لایحه که امروز مطرح کردند 
را برطرف کنیم البته وقتی لایحه بودجه به قانون 
تبدیل می شود محصول مشترک دولت و مجلس 

است.
منظور با بیان اینکه هم اکنون نیمی از راه طی شده 

و نیمی دیگر باید با کمــک و حمایت مجلس طی 
خواهد شد و همه تلاش می کنیم سال آینده را پر 
قدرت و در چارچوب سیاســت های برنامه هفتم و 
احکام آن شروع کنیم تا سال استثنائی و متفاوتی را 
رقم بزنیم. این بودجه ابزار و چارچوب کارهایی است 
که دولت باید انجام دهد و امیدواریم در ۲ ماه آینده 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ به قانون تبدیل شود.
وی بیان کرد: مجلس فرایند بررسی لایحه بودجه را 
برای اولین بار تغییر داد و مقرر شده بود که در مرحله 
اول صرفاً احکام، منابع درآمدی، مفروضات مربوط 
به تنظیم جزییات بودجه و بیان ترازهای عملیاتی و 
مالی ارائه شود و بخش اول با همین رویکرد تقدیم 
مجلس شد که در گزارش مرکز پژوهش های مجلس 

و کمیسیون برنامه و بودجه نیز آمده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: سعی 

کردیم وارد احکام غیر بودجه ای نشــویم و تلاش 
شــد به احکامی که دقیقا متناظر با تکالیف برنامه 
هفتم بوده و در لایحه به آن اشاره کرده و بپردازیم؛ 
همچنین ســقف منابــع بودجه همراه بــا دیگر 
اطلاعاتی که لازم بود و در قالب ۸ جدول پیوست به 
مجلس ارائه کردیم. منظور توضیح داد: تلاش شد 
محورها و راهبردهای اصلی و سیاســت های کلی 
برنامه هفتم و قانون برنامه که با تایید شورای نگهبان 

ابلاغ می شود را در لایحه بودجه بیاوریم.

۶۵۰ همت سرمایه گذاری شرکت های 
دولتی در سال آینده

وی با اشاره به اینکه یکی از دغدغه های نمایندگان 
مسئله رشد اقتصادی و ایجاد اشتغال است، توضیح 
داد: برای رشــد اقتصادی در سال آینده ۶۵۰ هزار 

میلیارد تومان در بودجه شرکت های دولتی برای  
سرمایه گذاری در بخش های پیشران اقتصاد کشور 
دیده شده است؛ البته این غیر چیزی است که دولت 

در بودجه بودجه عمومی انجام می دهد.

رشد ۴۳ درصدی بودجه عمرانی نسبت 
به عملکرد سال جاری

وی گفــت: در بودجــه عمومی اعتبــارات تملک 
ســرمایه ای را ۳۷۵ همت دیده شده است، درست 
است که نسبت به ســال جاری افزایش پیدا نکرده 
است اما ولی نســبت به عملکرد امسال با توجه به 
عدم تحقق منابع حدود ۴۳ درصد رشــد داشــته 
است؛ که این دو یعنی ۱۰۵۰ همت سرمایه گذاری 

در سال آینده توسط دولت انجام خواهد شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به تکلیف 
برنامه هفتم مجلس برای حمایت از کســب و کار 
کوچک و خرد براساس مصوبه مجلس، ادامه داد: در 
تبصره دو بودجه منابع دیده شده است؛ یعنی ۳۱ 
هزار میلیارد تومان دولت باید از محل منابع خودش 
به حســاب های پیشــرفت و عدالت در استان ها 
اختصاص دهد و با منابع بانک ها با نســبت یک و 
سه ترکیب شــود؛ یعنی حدود ۱۰۰ همت منابع 
می شود؛ همچنین ۱۰۰ همت هم از محل تسهیلات 
قرض الحسنه برای حمایت از تولید پیش بینی شده 
است که سرجمع ۲۰۰ همت منابع برای واحدهای 
خرد و واحدها و مشاغل کوچک و کسب و کارهای 

متوسط و کوچک پیش بینی شده است.
منظور تاکید کرد: در حوزه فرهنگ و خانواده یک 
درصد از اعتبارات هزینه ای شــرکت های دولتی 
باید صرف امورات مربوط جوانی جمعیت، رشــد و 
شــکوفایی بانوان، موضوعات فرهنگی و قرآنی و... 
شــود و تمهیداتی در جهت تحقق آنچه مجلس به 

دولت تکلیف کرده، است.

۱۵ میلیارد دلار برای کالاهای اساسی اختصاص می یابد

حمایت از کسب و کارهای کوچک و خرد

پرداخت بدهی مالیاتی شرط 
دریافت تسهیلات بانکی

اعطای تســهیلات بانکی به اشخاص حقوقی 
و صاحبان مشاغل، منوط به پرداخت بدهی 
مالیاتی شد. پیرو بخشــنامه های منتهی به 
شــماره ۳۰۷۱۸   .۹۹ مــورخ ۱۱   .۰۲   .۱۳۹۹ 
موضوع ابــلاغ »ضوابط اجرایــی تبصره یک 
ماده )۱۸۶( قانون مالیات های مســتقیم«، با 
توافق بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
و سازمان امور مالیاتی کشور، ارقام مندرج در 
ضوابط یاد شده به روز رسانی شد. بدین ترتیب 
 مــاده )۱( ضوابــط یادشــده به شــرح زیر

 اصلاح می شود:
»ماده ۱ - اعطای هرگونه تســهیلات ارزی و 
یا ریالی، توسط بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی که از این پس به اختصار موسســه 
اعتباری نامیده می شــوند، به کلیه اشخاص 
حقوقــی و حقیقــی )صاحبــان مشــاغل( 
موضوع قانــون مالیات های مســتقیم، برای 
اشــخاص حقوقــی از )۶۵( درصد ســقف 
نصاب معاملات متوســط موضــوع ماده )۳( 
قانون برگــزاری مناقصات – مصوب ســال 
۱۳۸۳ و بالاتــر و برای اشــخاص حقیقی از 
)۳۵( درصد ســقف نصاب مذکــور و بالاتر، 
ظرف مدت یک ســال شمســی )از ابتدای 
فروردین ماه تا پایان اســفند ماه(، مشمول 
 مقررات تبصره یک ماده )۱۸۶( قانون مذکور 

می باشد.
تبصره  - معادل ریالی تسهیلات ارزی اعطایی 
بر اساس نرخ مندرج در قرارداد، مبنای تعیین 
شمول یا عدم شمول تسهیلات مذکور به حکم 

تبصره یاد شده می باشد.«
بدین ترتیب و با استناد به مصوبه جلسه مورخ 
۲۱ .۳ .۱۴۰۲ هیأت محتــرم وزیران ابلاغی 
طی نامه شماره ۵۰۰۴۸ . ت ۶۱۱۷۹ هـ مورخ 
۲۴ .۳ .۱۴۰۲، اشــخاص حقیقــی )صاحبان 
مشاغل( که طی سال جاری، تسهیلات ارزی 
و یا ریالی کمتر از پنج میلیارد و هفتاد و پنج 
میلیون )۵، ۰۷۵، ۰۰۰، ۰۰۰( ریال و اشخاص 
حقوقی که طی سال جاری، تسهیلات ارزی 
و یا ریالــی کمتر از نه میلیــارد و چهارصد و 
بیست و پنج میلیون )۹، ۴۲۵، ۰۰۰، ۰۰۰( 
ریال دریافت نمایند، مشمول مقررات تبصره 
یک ماده )۱۸۶( قانون مالیات های مستقیم 

نمی باشند.
بــا عنایت به مراتب یاد شــده، ضمــن ایفاد 
یک نســخه از اصلاحیه دستورالعمل مذکور 
به شرح پیوست، خواهشــمند است دستور 
فرمایند مراتب با لحاظ مفاد بخشنامه شماره 
۱۴۹۱۵۳          /۹۶ مــورخ ۱۶          /۵          /۱۳۹۶ به تمامی 
واحد های ذیربط آن بانک          /مؤسســه اعتباری 
غیربانکی ابلاغ شــده و بر حســن اجرای آن 

نظارت دقیق به عمل آید.    

بانک مرکزی: 
کاهش ذخایر خارجی به معنای 

ارزپاشی نیست
معــاون اقتصــادی بانــک مرکــزی ضمن 
تأکید براینکه تعدیل ذخایــر خارجی بانک 
مرکــزی اصلا به معنی ارزپاشــی نیســت، 
اعلام کرد: در ســنوات گذشــته نیز در طول 
 ســال ذخایر خارجی بانک مرکــزی تعدیل 

شده است.
محمــد شــیریجیان معــاون اقتصــادی 
بانک مرکزی درباره اظهارات مطرح شــده در 
خصوص کاهش ذخایــر خارجی ارزی بانک 
مرکزی و ارتباط آن با ارزپاشــی در بازار ارز، 
اظهار داشت: برخی افراد تحلیل هایی از کاهش 
ذخایر خارجی بانک مرکــزی ارائه کرده اند و 
این در حالیست که در سنوات گذشته نیز در 
طول سال ذخایر خارجی بانک مرکزی تعدیل 

شده است.
وی با تأکید براینکه تعدیــل ذخایر خارجی 
بانک مرکزی دلایل مختلفــی دارد و اصلا به 
معنی ارزپاشی بانک مرکزی نیست، تصریح 
کرد: یکی از دلایل تعدیل ذخایر خارجی بانک 
مرکزی این بود که دولت سال گذشته سهمی 
از ذخایر صندوق توسعه ملی استقراض کرد و 
ریال آن را از بانــک مرکزی تحویل گرفت که 

ارز آن امسال عرضه شد.
به گفتــه معــاون اقتصادی بانــک مرکزی، 
دلیل دیگر کاهش ذخایر خارجی به واســطه 
دسترسی به منابع ارزی بود که در سال های 
گذشــته ریال آن بــه دولت داده شــده بود 
اما ارز آن مســدود ماند و با آزادســازی این 
 منابــع، ارز به واردکننــدگان تخصیص داده 

شده است.
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رئیس سازمان خصوصی سازی از معرفی ۱۸۰۳ 
دارایی مازاد دولــت بــه ارزش ۱۲۹همت برای 
فروش به پیمانکاران بزرگ خبر داد و گفت: امسال 
حدود ۲.۲همــت از دارایی های مازاد را در فرایند 

مولدسازی فروختیم.
به گزارش سازمان خصوصی سازی، مالک رحمتی 
در گزارش عملکرد خــود به رئیس جمهور اظهار 
کرد: با توجه به ابلاغ آیین نامه مولدسازی در تاریخ 
۱۵ فروردین ۱۴۰۲ به عنوان یک برنامه راهگشا 
برای تأمیــن منابع طرح های نیمــه کاره دولتی، 
تاکنون تقریباً ۴۹ جلسه شامل ۵ نشست کمیته 
پایش، ۲۱ جلســه هیئت عالــی باحضور معاون 
اول رئیس جمهور و ۲۳ جلســه کمیته تخصصی 

مولدسازی برگزار شده است.
رئیس سازمان خصوصی ســازی به تغییر رویکرد 
در مولدســازی اشــاره کرد و افزود: مولدسازی 
یک امر گســترده اســت که در آن مدیران باید 
رویکردی درآمدی در پیــش بگیرند، یعنی باید 
ابتدا هزینه هــای خود را دربیاورنــد و بعد بروند 

طرح های در دست اقدام را عملیاتی کنند، به نحوی 
که در زمان حاضر ایــن طراحی و عملیات به طور 
هم زمان درحال وقــوع اســت و هم اکنون همه 
وظایف ساختاری و فرایندهای مولدسازی تقریباً 

بالای ۸۰ تا ۸۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.
وی به ارائــه آمارهــای مولدســازی پرداخت و 
خاطرنشــان کرد: تاکنــون ۱۸۰۳ دارایی مازاد 
به ارزش برآوردی ۱۲۹ هزار میلیارد تومان معرفی 
شده و طبق دستور شما آن ها به پیمانکاران بزرگ 
کشــور معرفی شده اســت، که چندین پیمانکار 
بزرگ لیســت را از ما دریافت کرده اند و در حال 
گزینش هســتند که بتوانیــم طرح های عمرانی 

نیمه تمام را از این مسیر تأمین منابع کنیم.
رحمتی بر اهمیت ارزش افزایی دارایی های مازاد دولت 
تأکید کرد و گفت: در گذشته دستگاه ها دارایی های 
خود را خام واگذار می کردند، مثلًا دســتگاهی یک 
زمینی داشــت و آن را واگذار می کرد، ولی الآن ما 
فرایند ارزش افزایی داریم یعنی آن زمین باید بیاید 
در کمیسیون ماده ۵ و بالاترین ارزش افزوده را پیدا 

کند و در نهایت با حداکثر قیمت کارشناسی فروخته 
شــود، به عبارتی در مولدسازی خام فروشی ممنوع 
اســت و این یک مقدار فراینــد را طولانی می کند. 
تاکنون ۴۷۱ ملک بزرگ ارزش افزایی شــده است 
که در مجاری قانونی برای اخذ مصوبات جریان دارد، 
همچنین ۸۵ ملک را آگهی کردیم که به اندازه ۲.۲ 

همت ارزش گذاری شده است.
رئیس ســازمان خصوصی ســازی از آخرین آمار 
بسته های رونق خبر داد و تشــریح کرد: یکی از 
دستاوردهای خوبی که ما عملیاتی کردیم تعریف 
بســته های رونق و در کف میدان بــود که در ۱۷ 
استان به ارزش تقریبی ۱۱ همت طرح های وزارت 
بهداشت تأمین منابع شدند و از طریق مولدسازی 
دارایی های مازاد استانی و با تصویب کمیته پایش 

و هیئت عالی انجام شد.
وی عملکرد امسال ســازمان خصوصی سازی در 
فروش دارایی های مازاد دولت را معادل مجموع ۴ 
سال گذشته دانست و افزود: از سال ۹۸ حدود ۲۵۰ 
میلیارد تومان دارایی فروخته شده، سال ۹۹ حدود 

۱.۴ همت و ۱۴۰۱ حدود ۱ همت و ۱۴۰۲ حدود 
۲.۲ همت فروخته شــد، پس تا کنون ۴.۴ همت 
به اندازه ۴ سال گذشته واگذار شد. آنچه مولدسازی 
را تسریع می کند، استفاده بهینه از ظرفیت های 
آیین نامه متقن آن است که دست ما را در بهره وری 
حداکثری از دارایی های مازاد دولت باز کرده است.
رحمتی گفت: طبق برنامه مصوب، دستگاه ها باید 
طرح های چند ده هزار میلیــارد تومانی را از طریق 
مولدسازی اجرا کنند، اما وزارتخانه ها اهتمام جدی 
در زمینه معرفی دارایی ها برای مولدسازی ندارند و یا 
کمتر دارند، به نحوی که بر اساس آمار موجود قطعی 
ما در سامانه سادا نزدیک به یک میلیون دارایی ثبت 
شده است؛ که از این یک میلیون آنچه برای مجموع 
دولتی اســت و ابهامی ندارد ۷۶۶ هزار دارایی مازاد 
برای وزارتخانه ها ثبت شده است، در حالی که کل 
دارایی هایی که بــه ما معرفی کردند بــه عدد ۲ تا 
۳ هزارتا هم نمی رســد؛ و ما این انتظار را داریم که 
حضرت عالی تأکیدی در هیئت دولت بفرمایید که 

پیگیری شما به ما کمک خواهد کرد.

مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
گفت: از ابتدای امســال تا پایان آذر ماه ۵۰۲ هزار 
میلیارد تومان مالیات وصول شده که تا پایان سال 
طبق قانون بودجه باید به ۷۴۸ هزار میلیارد تومان 

برسد. 
شاهین مستوفی با اشــاره به افزایش درآمد های 
مالیاتــی ســال ۱۴۰۱ نســبت به ســال قبلش 
هم گقــت: بــا توجه بــه اینکه ســال گذشــته 
الگوریتم های مالی ســازمان امــور مالیاتی تغییر 
کرد و حســاب های تجــاری و حســاب های دوم 
و ســوم واریــز وجه بــه مودیــان هــم کنترل 
 شــد درآمــد مالیاتــی افزایــش چشــمگیری 

داشت.
ســال گذشــته بالغ بر ۴۷۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد های مالیاتی وصول شد که این آمار نسبت 
به مدت مشابه ســال ۱۴۰۰ که حدود ۳۰۵ هزار 
میلیارد تومان وصول مالیات بود، ۵۴ درصد رشد 

داشت.
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
افزود: ســال گذشــته برخی از مودیــان که فکر 
می کردند فقط از طریق دســتگاه کارت خوان به 
حساب هایشــان دسترســی وجود دارد در واقع 
می توانند فرار مالیاتی داشــته باشند، به واسطه 
همین اقدامــات همچون الگوریتم هــای بانکی و 
اطلاعات و برنامه هــای نرم افزاری که ســازمان 
مالیاتی تهیه کرده بود و برای سال ۱۴۰۱ از آن ها 
 اســتفاده کرد، مالیات ابرازی صاحبان مشــاغل 

هم افزایش داشت.
مدیرکل دفتر حسابرسی سازمان امور مالیاتی در 
تشریح عملکرد مالیاتی ســال های گذشته گفت: 
عملکرد مالیاتی ابرازی مودیان نیز در سال ۱۴۰۰ 

حدود ۱۱ هزار میلیارد تومان بود که این عدد برای 
عملکرد ۱۴۰۱ به ۳۲ هزار میلیارد تومان رســید. 
مســتوفی ادامه داد: این افزایش نشــان می دهد 
اقداماتی که ســازمان امور مالیاتی در راســتای 
هوشمندســازی نظام مالیاتی با همــکاری بانک 
مرکزی انجام داد نتایج مثبت داشــته است و در 
مرحله ابراز این عدد بالغ بر ۲۱ هزار میلیارد تومان 

افزایش داشت.
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
در توضیــح چگونگی افزایــش مالیــات ابرازی 
گفت: زمانی که مودیان می خواســتند اظهارنامه 
خود را پــر کنند به آن هــا اعلام شــد اطلاعات 
بیشــتری خارج از رقم های کارت خوان هایشان 
موجود اســت و اطلاعات مالی آن ها درج شــد، 
ســپس وقتی با این اطلاعات مالی مواجه شدند، 
می دانستند ســازمان امور مالیاتی بر اساس این 
اطلاعات که درســت هم هســت اقــدام خواهد 
 کرد، بنابراین ابراز مودیــان افزایش قابل توجهی 

داشت.
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
همچنین دربــاره وصول مالیات از ابتدای ســال 
تاکنون گفت: از ابتدای امســال تــا پایان آذر ماه 
۵۰۲ هزار میلیــارد تومان مالیات وصول شــد و 
تا پایان ســال تکلیف قانونی طبــق قانون بودجه 
عدد ۷۴۸ هزار میلیارد تومان است که امیدواریم 
با همکاری مودیان وصول شــود. مســتوفی ابراز 
امیدواری کرد با همکاری همــه مودیان مالیاتی، 
درآمد مالیاتی امسال محقق شود چراکه هرچه این 
تحقق درآمد های مالیاتی کمتر شود، آثار آن مجدد 
به مردم برمی گردد و کسری بودجه و در پی آن آثار 

تورمی در پی خواهد داشت.

معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به افزایش ۹۰ 
درصدی پوشــش هزینه های درمان بیماری های 
ناباروری و بیمه داروهای بیماران خاص گفت: دولت 
در سال جاری ۳۰ درصد بیشتر از سال گذشته برای 

تامین دارو ارز اختصاص داد.
در جلســه نمایندگان عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی با معاون اول رئیس 
جمهور چالش ها و راهکارهای برون رفت از مشکلات 
نظام سلامت مورد بررسی قرار گرفت و از تخصیص 
۳۰ درصد ارز بیشتر از سال گذشته به تامین دارو 

خبر داده شد.
محمد مخبر بــا تأکید بر اینکه حوزه بهداشــت و 
درمان جزء راهبردهای محوری دولت ســیزدهم 
اســت، تصریح کرد: تحول و اقدامــات دولت در 
بخش ســلامت از جمله پوشش بیمه ای ۶ میلیون 
نفــر در کشــور، افزایــش ۹۰ درصدی پوشــش 
هزینه هــای درمان بیماری های نابــاروری و بیمه 
داروهای بیمــاران خاص و داروهــای گرانقیمت 
 از جملــه اقدامــات دولت در دو ســال گذشــته 

بوده است.
وی بــا قدردانی از همکاری های دولت ســیزدهم 
و مجلــس شــورای اســلامی در حوزه ســلامت 
خاطرنشــان کرد: هیچ موضوعی به اندازه سلامت 
برای خانواده هــای ایرانی حائز اهمیت نیســت و 
دولت اراده جدی برای رسیدگی به حل مشکلات 
حوزه بهداشت و درمان کشــور به ویژه تامین دارو 
دارد که در این خصوص در سال جاری ۳۰ درصد 
بیشتر از سال گذشته برای تامین دارو ارز اختصاص 

یافته است.
معاون اول رئیس  جمهور خاطرنشان کرد: با وجود 
تحریم ها و ســنگ اندازی های آمریــکا در بخش 

سلامت و تأمین نیازهای دارویی و تجهیزات درمانی 
کشــور به ویژه برای بیماران خــاص، هم اکنون 
مشــکلی برای تامین ارز مورد نیــاز در این بخش 
نداریم امــا آمریکایی ها با وجــود ادعاهای حقوق 
بشری شان، برای نقل و انتقال مالی حتی برای این 
حوزه بشردوستانه نیز به شدت درحال کارشکنی 

هستند.
حســینعلی شــهریاری رئیــس کمیســیون 
بهداشــت و درمان مجلس شــورای اسلامی نیز 
ضمن برشمردن برخی از مشــکلات موجود نظام 
ســلامت گفت: با توجــه به اهمیت حل مســائل 
دارو و بیمــاران خاص و صعب العلاج امید اســت 
با همکاری گســترده وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی و کمیســیون بهداشت و درمان 
 مجلس مشکلات جدی این حوزه هر چه سریع تر 

حل شود.
در ادامه این جلســه اعضای کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اســلامی هر یک به تشریح 
مشکلات، مســائل و نیازمندی های حوزه درمان و 
سلامت از جمله احیای مصوبه بکارگیری پرستاران 
دوران شیوع کرونا، جلوگیری از مهاجرت نخبگان 
و پزشکان، پرداخت فوق العاده خاص کادر درمان 
و بهداشت، اجرایی شــدن تعرفه جامعه پرستاری 
و پزشــکان مناطق محــروم، تامین نیــاز فوری 
به آمبولانس، توجــه به ارتقاء کیفیــت تولیدات 
دســتگاه های پزشــکی و داروها در داخل کشور، 
تدوین سند تکامل کودکان و طب سالمندان، اصلاح 
تعرفه پزشــکان،  توجه به قانون جوانی جمعیت، 
تکمیل طرح های نیمه تمــام در مناطق محروم و 
کمک به گردش در سرمایه شــرکت های دارویی 

پرداختند.

فروش ۲۲۰۰میلیارد تومان دارایی مازاد دولت در سال ۱۴۰۲

وصول ۵۰۲ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی 

مالیات ابرازی مودیان ۳ برابر شد
معاون اول رئیس جمهور:

۳۰ درصد ارز بیشتر از سال گذشته به دارو تخصیص یافت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه اصلاح ماده )1( 
»ضوابط اجرایی تبصــره یک ماده )186( قانون 
مالیات های مستقیم«، اعطای تسهیلات بانکی به 
اشخاص حقوقی و همچنین صاحبان مشاغل را 
منوط به اخذ گواهی پرداخت یا ترتیب پرداخت 

بدهی مالیاتی قطعی کرد.
به گــزارش بانک مرکزی، پیرو بخشــنامه  های 
منتهــی بــه شــماره 30718   99. مــورخ 
11   02.   1399. موضوع ابــلاغ »ضوابط اجرایی 
تبصــره یک مــاده )186( قانــون مالیات های 
مســتقیم«، با توافق بانک مرکــزی جمهوری 
اسلامی ایران و سازمان امور مالیاتی کشور، ارقام 
مندرج در ضوابط یاد شــده به روز رســانی شد. 
بدین ترتیب ماده )1( ضوابط یادشده به شرح زیر 

اصلاح می شود:
»ماده1 - اعطــای هرگونه تســهیلات ارزی و 
یا ریالی، توســط بانک ها و موسســات اعتباری 
غیربانکی کــه از این پس به اختصار موسســه 
اعتباری نامیده می شــوند، به کلیه اشــخاص 
حقوقی و حقیقی )صاحبان مشــاغل( موضوع 
قانون مالیات های مستقیم، برای اشخاص حقوقی 
از )65( درصد ســقف نصاب معاملات متوسط 
موضوع ماده )3( قانون برگــزاری مناقصات – 
مصوب ســال 1383 و بالاتر و برای اشــخاص 
حقیقی از )35( درصد ســقف نصــاب مذکور و 
بالاتر، ظرف مدت یک ســال شمسی )از ابتدای 

فروردین ماه تا پایان اسفند ماه(، مشمول مقررات 
تبصره یک ماده )186 ( قانون مذکور می باشد.

تبصره  - معادل ریالی تســهیلات ارزی اعطایی 
بر اســاس نرخ مندرج در قرارداد، مبنای تعیین 
شمول یا عدم شمول تسهیلات مذکور به حکم 

تبصره یاد شده می باشد.«
بدین ترتیب و با اســتناد به مصوبه جلسه مورخ 
21 3. 1402. هیــأت محتــرم وزیــران ابلاغی 
طی نامه شــماره 50048 .ت61179 هـ  مورخ 
24 3. 1402.،  اشخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( 
که طی سال جاری،  تســهیلات ارزی و یا ریالی 
کمتر از پنج میلیــارد و هفتاد و پنــج میلیون 
)5،075،000،000( ریال و اشخاص حقوقی که 
طی سال جاری، تسهیلات ارزی و یا ریالی کمتر 
از نه میلیارد و چهارصد و بیســت و پنج میلیون 
)9،425،000،000( ریــال دریافــت نمایند، 
مشمول مقررات تبصره یک ماده )186 ( قانون 

مالیات های مستقیم نمی باشند.
با عنایت به مراتب یاد شــده، ضمــن ایفاد یک 
نسخه از اصلاحیه دستورالعمل مذکور به شرح 
پیوست، خواهشمند است دستور فرمایند مراتب 
با لحاظ مفاد بخشنامه شــماره 149153          /96 
مــورخ 16          /5          /1396 بــه تمامــی واحدهــای 
ذیربط آن بانک          /مؤسســه اعتبــاری غیربانکی 
 ابلاغ شده و بر حســن اجرای آن نظارت دقیق 

به عمل آید.   

سخنگوی صنعت برق گفت: با توجه به برودت هوا 
، مصرف گاز در بخــش خانگی و تجاری افزایش 
داشته و ســوخت گازنیروگاه ها نســبت به ماه 
گذشته کمتر شــده و باید از سوخت دوم یعنی 

گازوئیل استفاده کنند.
مصطفی رجبی مشهدی سخنگوی صنعت برق 
با اشاره به پایداری شــبکه برق گفت: با توجه به 
برودت هوا مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری 
افزایش چشمگیری داشته است به همین دلیل 
نیروگاه ها نسبت به ماه گذشــته از سوخت گاز 
کمتری بهره مند هستند، به همین دلیل باید از 

سوخت دوم یعنی گازوئیل استفاده کنند.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی مشکلی در تأمین 
برق وجــود ندارد ولی لازم اســت مشــترکان 
بــرق و گاز اقدامات صرفه جویی را در دســتور 
کار خود قــرار دهند تا ایــن دوره را با برق و گاز 

پایدار پشــت ســر بگذاریم. به گفته این مقام 
مســؤول مخازن وضعیــت بهتــری دارند اما 
نیازمند همــکاری مردم چه در مصــرف گاز و 
چه برق هســتیم. وی در رابطه ما میزان مصرف 
نیروگاه ها از سوخت گاز خاطر نشان کرد: سهم 
نیروگاه ها از ســوخت گاز نزدیک به 40 درصد، 
 گازوئیل 40 درصد و مابقی از ســوخت مازوت

 استفاده می کنند.
به گفته این مقام مســؤول نیروگاه هایی که در 
مراکز جمعیتی هستند از ســوخت گاز و سایر 
نیروگاه ها از ســوخت دوم و مازوت اســتفاده 
می کنند. ســخنگوی صنعت برق خاطر نشان 
کرد: در حال حاضر 12 نیروگاه از 140 نیروگاه 
از سوخت مازوت استفاده می کنند. ضمن آنکه 
برخی از نیروگاه ها به صــورت ترکیبی از گاز و 

گازوئیل استفاده می کنند.

در ماه های اخیر بحث آزادسازی واردات لوازم خانگی 
مطرح شده که در سال های اخیر مخالفان و موافقانی 
داشت و حالا هم به نظر می رسد این موضوع به مذاق 
تولیدکنندگان خوش نیامده و آن ها معتقدند وقتی 
هنوز بــرای تخصیص ارز، مباحــث گمرکی و غیره 
با مشــکل روبه رو هســتند و بخش اعظمی از توان 
تولیدکننده به رایزنی و بروکراسی اداری و تلاش برای 
تامین ارز صرف می شود، نمی توانند رقابت عادلانه ای 
با محصولات خارجی داشته باشند. به گزارش ایسنا، 
واردات لوازم خانگی از سال 1397 ممنوع است و در 
حال حاضر عمده کالاهــای خارجی موجود در بازار 
قاچاق هســتند که با گارانتی هــای تقلبی فروخته 
می شوند. طبق مصوبه اولیه شورای هماهنگی سران 
سه قوه در سال 1397 و تمدید آن، ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی تا پایان سال 1400 ادامه داشت، اما این 

تصمیم تاکنون به صورت سالانه تمدید شده است.
با این حال اخیرا وزیر صمت موافقــت خود را با لغو 
ممنوعیت واردات لوازم خانگــی اعلام کرده و گفته 
که وقتی ناترازی در ابعاد کیفی، کمی و تنوع برطرف 
می شود، دلیلی برای محدودیت واردات وجود ندارد. 
او همچنین تاکید کرده که محدودیت واردات معمولا 
برای فراهم کردن فرصت برای تولیدکنندگان داخلی 
اعمال می شود، اما در حال حاضر نباید محدودیتی 
برای واردات لوازم خانگی وجود داشــته باشد. البته 
این موضوع نیازمند زمینه هایی است و باید به سمت 
بازارسازی و ایجاد بازارهای رقابت کامل حرکت کنیم. 
در بازار رقابتی کامل نیازی به اعمال محدودیت های 
فیزیکی وجود ندارد. هر چند صحبت های وزیر صمت 
درباره لغو ممنوعیت واردات لــوازم خانگی هنوز به 
مرحله اجرا نرسیده است. اما به نظر می رسد حداقل 
بخشی از تولیدکنندگان با این تصمیم موافق نیستند.

در این رابطه جمشیدی - تولیدکننده لوازم خانگی 
با تاکید بر اینکه آزادســازی واردات در شرایط فعلی 
به تولید داخل ضربه می زند، تصریح کرد: درشرایطی 
که تولیدکننده هنــوز برای تامیــن ابتدایی ترین 
نیازهای خود با مشکل روبه رو است، چطور می تواند 
با برندهای مطرح خارجی رقابت کند. از طرف دیگر 
تولیدکنندگان برای تامین ارز مواد اولیه خود نیز با 
مشکل روبه رو هستند و مشخص نیست که چطور 
قرار است جنس خارجی، حاضر و آماده وارد بازار شود.
وی با بیان اینکــه اگر تولیدکننــده بتواند به موقع 
محصول خود را تولید و عرضه کند، می تواند با خیال 
راحت روی توســعه، تکنولوژی، نوآوری و طراحی 
مدرن تمرکز و محصولات به روز و هوشــمند روانه 
بازار کند، تصریح کرد: در این شرایط تولیدکنندگان 
از حضور برندهای خارجی در بازار واهمه ای نخواهند 

داشت. برای مثال در حال حاضر در حوزه محصولات 
لوازم خانگی برودتی، پنج یا شــش شرکت مختلف 
ســرمایه گذاری مفیدی در این حوزه انجام داده اند؛ 
برعکس تکنولوژی و نوآوری صنعت خودروســازی 

مربوط به دو دهه قبل است.
جمشیدی با بیان اینکه در حوزه لوازم خانگی برودتی 
توانســته ایم با تکنولوژی روز حرکت کنیم، گفت: 
اما وقتی هنوز برای تخصیص ارز و مباحث گمرکی 
و... با مشکل روبه رو هستیم و بخش اعظمی از توان 
تولیدکننده به رایزنی و بروکراسی اداری و تلاش برای 
تامین ارز صرف می شود، نمی توانیم رقابت عادلانه ای 

با محصولات خارجی داشته باشیم.
وی افزود: وقتی کشور بر مدار توسعه صنعتی و رشد 
در میزان تولید قرار می گیرد، نباید با برخی تصمیمات 
غیرکارشناسی و شتاب زده روند رشد و توسعه مختل و 
با چالش مواجه شود. در هیچ جای دنیا چنین رویه ها و 
تصمیماتی را پیش نمی گیرند و موانع بزرگ پیش پای 
تولیدکنندگان قرار نمی دهند. سید سعید رضوانی - 
یک تولیدکننده دیگر لوازم خانگی نیز با بیان اینکه 
تصمیمات و بخش نامه های خلق  الساعه وزارت صمت 
تولیدکنندگان لوازم خانگی را سردرگم کرده، اظهار 
کرد: این تصمیمات نه تنها مشکلات متعددی برای 
تولیدکنندگان به وجود آورده، بلکه برخلاف اظهارات 
مقام معظم رهبری و در جهت جلوگیری از رشد تولید 
داخل است. البته این تصمیمات فقط به وزارت صمت 
محدود نمی شود، بلکه ما در وزرات نیرو، گمرک و غیره 

هم با مشکلات مختلفی دست و پنجه نرم می کنیم.
وی با تاکید بر اینکه در بحث آزادسازی واردات توجهی 
به تولیدکننده و مشکلات آنها نمی شود، ادامه داد: در 
شرایطی صحبت از باز شدن درهای واردات است که 
تولیدکنندگان برای تهیه مواد اولیه خود با مشکل 
روبه رو هستند. بنابراین هر وقت مشکلات تامین و 
تخصیص ارز به تولیدکننده حل شد و توانستیم مواد 
اولیه را به راحتی تهیه و کالای نهایی را تولید کنیم، 

می توان بحث آزادسازی واردات را مطرح کرد.
رضوانی با اشــاره به اینکه مبنــای تخصیص ارز به 
تولیدکننده در کشور ما توسعه و رشد تولید نیست، 
گفت: تولیدکننــده برای دریافــت ارز باید در صف 
قرار گیرد و همیــن تاخیرها، روند تولیــد را دچار 
عقب افتادگی می کند و در برخی موارد تولیدکننده  
مجبور به ابطال سفارش خود می  شود. از طرف دیگر 
تولیدکنندگان در حال حاضر به علت کمبود نقدینگی 
و عدم تامین ارز، به ناچار مواد اولیه خود را از بازار آزاد 
تهیه می کنند و همین امر موجب شده تا تولید کاهش 
پیدا کنــد. وزارت صمت هم از جزئیات مشــکلات 

تولیدکننده به خوبی آگاه است.

رئیس کانون انجمن صنفــی کارگران گفت: 500 هــزار کارگران 
ساختمانی در انتظار بیمه شدن از ســوی سازمان تأمین اجتماعی 
هستند. اکبر شــوکت، رئیس کانون انجمن صنفی کارگران درباره 
آخرین وضعیت بیمه کارگران ساختمانی در گفت وگویی رادیویی 
گفت: متأسفانه این موضوع مانند سه ســال گذشته در بلاتکلیفی 
به ســر می برد. اضطراب قطع شدن بیمه سه ســال است که همراه 
این افراد بوده و همچنان ادامه دارد. وی ادامه داد: در طول سه سال 

گذشته بیمه 300 هزار نفر قطع شده است. با وجود اصلاحات جزئی 
در مجلس و نظر کمیسیون اجتماعی در صحن کار کارشناسی این 
کمیسیون کنار گذاشته شــد. رئیس کانون انجمن صنفی کارگران 
بیان کرد: قانون مصوب مجلس از سوی ســازمان تأمین اجتماعی 
اجرایی نمی شود. این موضوع باعث شــده تا 500 هزار نفر در صف 

بیمه کارگری قرار بگیرند.
وی افزود: به تازگی شاهکاری نمایندگان بساز و بفروش استان فارس 

صورت دادند که منابع پیش بینی شده در قانون که تحت استفساریه 
به مجلس آورده نصف شود. در صورت رأی آوردن امید بیمه شدن 
500 هزار نفر کارگر از بین خواهد رفت. شــوکت یادآور شد: یکی 
از بزرگترین ضعف های اقتصادی کشــور عدم ایســتادگی در برابر 
ثروتمندان است. متأسفانه نفوذ بسیار و بفروش ها قدری زیاد است 
که می توان گفت به راحتی حق و حقوق کارگری پایمال می کنند؛ اما 

همچنان پیگیر حل مشکل بیمه کارگران خواهیم بود.

رئیس کل گمرک ایران با تفکیک مبادلات تجارت خارجی کشور در 
استان ها طی هشت ماهه سال جاری، گفت: در این مدت در بین 31 
استان کشور بیشترین میزان صادرات و واردات به ارزش 21 میلیارد و 
900 میلیون دلار )معادل 54.7 درصد از کل تجارت غیرنفتی کشور( 

از گمرکات استان هرمزگان انجام شده است.
محمد رضوانی فر در جمع خبرنگاران با اشــاره به عملکرد 8 ماهه 
گمرکات استان ها، اظهار کرد: گمرکات اســتان خوزستان با انجام 
مبادلات تجاری )صــادرات و واردات( بــه ارزش 9 میلیارد و 645 
میلیون دلار و گمرکات اســتان تهران بــه ارزش 9 میلیارد و 178 
میلیون دلار در رتبه های بعدی بیشترین حجم مبادلات انجام شده 

در این مدت قرار گرفتند.
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران با اشاره به اینکه 54.7 
درصد از ارزش مجموع مبادلات تجاری کشور )صادرات و واردات( 
در 8 ماهه سال جاری به استان هرمزگان با تعداد 8 گمرک، استان 
خوزستان با 10 گمرک و استان تهران با 4 گمرک اختصاص دارد، 
افزود: در این مدت 29.42 درصد از ارزش کل مبادلات تجاری کشور 
)صادرات و واردات( از گمرکات اســتان هرمزگان، 12.96 درصد از 

گمرکات استان خوزستان و 12.33 درصد از گمرکات استان تهران 
انجام گرفت. وی تشریح کرد: پس از سه استان فوق، در 8 ماهه سال 
جاری اســتان بوشــهر با تعداد 6 گمرک و با انجام مبادلات تجاری 
)صادرات و واردات( به ارزش 8 میلیارد و 839 میلیون دلار، استان 
کرمانشاه با 4 گمرک و با 2 میلیارد و 392 میلیون دلار، آذربایجان 
غربی با 8 گمرک و با 2 میلیارد و 346 میلیون دلار، اســتان کرمان 
با 4 گمرک و با 2 میلیارد و 122 میلیون دلار، آذربایجان شرقی با 6 
گمرک و با 2 میلیارد و 25 میلیون دلار، استان گیلان با 4 گمرک و با 
یک میلیارد و 879 میلیون دلار و استان مازندران با 4 گمرک و با یک 
میلیارد و 786 میلیون دلار در رده های چهارم تا دهم بیشترین حجم 
مبادلات تجاری انجام شــده )صادرات و واردات( در بین گمرکات 

استان ها قرار گرفتند.
رضوانی فر در خصوص 10 گمرکات اول استان ها که دارای بیشترین 
سهم از کل ارزش صادرات هستند افزود: در هشت ماهه سال جاری 
گمرکات اســتان هرمزگان با انجام تشــریفات مربوط به کالاهای 
صادراتی به ارزش 7 میلیارد و 614 میلیون دلار، بوشهر با 7 میلیارد 
و 431 میلیون دلار، خوزســتان با 3 میلیــارد و 615 میلیون دلار، 

کرمانشــاه با 2 میلیارد و 322 میلیون دلار، آذربایجان غربی با یک 
میلیارد و 664 میلیون دلار، گمرکات استان تهران با یک میلیارد و 
91 میلیون دلار، خراسان رضوی با یک میلیارد و 33 میلیون دلار، 
اصفهان با 973 میلیون دلار، آذربایجان شرقی با 970 میلیون دلار و 
ایلام با 729 میلیون دلار ده گمرک اول دارای بیشترین سهم از کل 
ارزش صادرات در بین گمرکات استان های کشور در این مدت بودند.

معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران در خصوص 10 گمرکات 
اول استان ها که دارای بیشترین سهم از کل ارزش واردات در هشت 
ماهه سال جاری هستند تشریح کرد: در این مدت گمرکات استان 
هرمزگان با انجام تشریفات مربوط به کالاهای وارداتی به ارزش 14 
میلیارد و 286 میلیون دلار، گمرکات استان تهران با 8 میلیارد و 87 
میلیون دلار، خوزستان با 6 میلیارد و 31 میلیون دلار، کرمان با یک 
میلیارد و 851 میلیون دلار، مازندران با یک میلیارد و 578 میلیون 
دلار، بوشهر با یک میلیارد و 408 میلیون دلار، گیلان با یک میلیارد 
و 406 میلیون دلار، آذربایجان شــرقی با یک میلیارد و 55 میلیون 
دلار، قزوین با 840 میلیــون دلار و آذربایجان غربی با 682 میلیون 

دلار بیشترین سهم از کل ارزش واردات را به خود اختصاص دادند.

پس از ســه روز تعطیلی بازار طلا و سکه روز دوشــنبه را با کاهش 
قیمت ها پشت سر گذاشت؛ رکود هنوز ادامه دارد و بازار خلوت است. 
انس جهانی نیز نشان داده اگر چه در زمان هایی به سمت نرخ های 
بالا حرکت می کند اما در حال حاضر توانایی رسیدن به رکورد هفته 

گذشته را نیز ندارد.
در بازار طلای تهران هر گرم طلای 18 عیار 2 میلیون و 449 هزار و 
600 تومان قیمت خورد که به نسبت روز شنبه اندکی کاهش قیمت 
داشته است، سکه نیز در آخرین نرخ 29 میلیون 130 هزار تومان 
شد. نادر بذرافشان، رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران در گفت وگو 
با خبرنگار اقتصاد آنلاین در رابطه با وضعیت بازار گفت: امروز قیمت 
انس بدون تغییر 2021 دلار ماند اما در بازار داخلی با شرایط خوبی 
آغاز نشــد و هم مبادلات و هم نرخ ها کاهش داشت به دلیل اینکه 
پس از گذشت ســه روز تعطیلی جریان خرید و فروش امروز شکل 
نگرفت و همین امر باعث شــد قیمت ها در بازار طلا و سکه کاهش 

داشته باشد.
او افزود: هر گرم طلای 18 عیار 8 هزار تومان کاهش قیمت داشت 
ســکه نیز 150 هزار تومان ارزان شــد. علت کاهش تقاضای امروز 
تعطیلی روزهای گذشته بود که باعث شد شرایط بحرانی بازار طلا 

ادامه دار باشد.

رییس اتحادیه طــلا و جواهر تهران در پاســخ به این ســوال که 
ممکن است بازار شــب یلدا تقاضا را تغییر دهد نیز گفت: بازار شب 
یلدا تاثیری در صنعت ما ندارد؛ با توجه به شــرایط رکود و کاهش 
تقاضایی که ادامه دار شده اســت بازار التهابی در شب یلدا نخواهد 
داشــت چون ســکه و طلا جزو مایحتاج ضروری نیســت و گزینه 
آخر ســبد خانوار اســت، در صورتی که هزینه  ای جــای زندگی 
 تامین شود مردم به ســمت و سوی خرید طلا یا ســرمایه گذاری 

و پس انداز می آیند.
او اضافه کــرد: باتوجه به تورم هایــی که بوده شــرایط اقتصادی 
مردم مســاعد نیســت بــه همیــن دلیــل احتمــال هیچگونه 
تغییــری در شــب یلدا بــرای بــازار طلا وجــود نــدارد . زمانی 
که شــرایط اقتصادی مردم بهتــر بود این احتمال وجود داشــت 
که در شــب یلدا تقاضایی در بازار شــکل بگیرد، خریدار بیشــتر 
شــود و نوســانی در بازار به وجــود بیایــد. در حال حاضــر باید 
 شــرایط کلی صنعت از رکود خارج شود و یک شــب یلدا تاثیری 

ندارد.
بذرافشــان با تاکید بــر اینکه مشــکلات صنعت طــلا باید حل 
شــود تا از این رکود بیــرون بیایــد، تصریح کرد: بایــد یک چاره 
اندیشــی کلی باشــد تا مشــکلاتی صنعت و تولید طــلا در طی 

ماه های اخیر داشــته رفع شــود. بایــد رویکردهایــی تغییر کند 
و دولت اقتصاد مــردم را بهتر کنــد. از طرف دیگــر مردم ممکن 
 اســت تصور کنند کاهــش قیمت هایی کــه گاها اتفــاق می افتد

 ادامه دار باشد.
رییس اتحادیه طلا و جواهــر تهران اضافه کــرد: باتوجه به ثبات 
چند ماهه قیمت ها در بازار ســکه و طلا احتمــال کاهش قیمت ها 
اندک است شرایط طوری نیست که نســبت به این مسئله تردید 
داشته باشــیم. در زمان کنونی مردم به راحتی می توانند مبادلات 
خود را با توجه بــه ثبات چند ماهــه انجام دهنــد. از طرف دیگر 
باتوجه بــه پیش بینی هایی که بــرای انس جهانی وجــود دارد در 
صورتی که قیمت طلای جهانی افزایشــی شــود بازارهای داخلی 
کشــورها نیز تحت تاثیر قــرار خواهند گرفــت و آن زمان قیمت 
 طلا و ســکه نیز افزایش خواهد یافت اما احتمــال کاهش قیمت 

بسیار کم است.
بذرافشــان در پیش بینی از وضعیت بازار در ایــن هفته نیز گفت: 
تا پایــان هفتــه تغییــری نداریــم، در صورتی که انــس جهانی 
نوســان نداشــته باشــد یا اخبار سیاســی و اقتصــادی مهمی 
 نباشــد ممکن اســت در مواقعی حتی قیمت ها نوســان کاهشی 

خواهند داشت.

معاون وزیــر صمت ضمن 
تاکیــد بــر تمایــز قانون 
ساماندهی صنعت خودرو از 
سند راهبردی به دلیل الزام 
اجرای آن و ایجاد شفافیت 
و جلوگیری از عدم تطابق ها بــا تهیه قانون صنعت 
خودرو، از تغییرات در سند جدید راهبردی خودرو 
با این مضمون که شورای رقابت نقش تنظیم گری و 
نظارت داشته باشد، قیمت توسط خودروسازها تعیین 
شود و وزارت صمت نیز سیاست گذار باشد، خبر داد.

منوچهر منطقی معاون صنایــع حمل و نقل وزارت 
صمت با حضور در نشست تخصصی صنعت خودرو 
در یک برنامه رادیویی ضمن اشاره به تدوین قانون 
ســاماندهی خودرو با تکالیف و راهکارها در هشت 
بخش و تهیه آیین نامه ای مجزا برای هر بخش، سند 
خودرو را سندی راهبردی دانسته و اظهار کرد: 70 
درصد این سند راهبردی در همه دولت ها مشترک 

بوده و الباقی حاصل نگــرش وزرای صمت هر دوره 
بوده است.

معــاون صنایع حمل ونقــل وزارت صمــت قانون 
ســاماندهی صنعت خودرو را به دلیل الزام به اجرا، 
از سند راهبردی متمایز خوانده و تاکید کرد: با تهیه 
قانون صنعت خــودرو، از عدم تطابق ها جلوگیری و 
شفاف سازی صورت می گیرد. وی با بیان اینکه دولت 
سیزدهم توجه خوبی به خصوصی ســازی داشته، 
خاطرنشان کرد: در این زمینه جلسات متعددی نیز 
میان وزارت اقتصاد و صمت برگزار شده تا چشم انداز 
نوآورانه ای تنظیم و از مونتاژکاری به سمت طراحی 

محصولات دست حرکت کنیم.
این مقام مســئول در وزارت صمت، ضمن تاکید بر 
نظارت 32 نهاد بر واردات و خصوصی سازی، تصریح 
کرد: وزارت صمــت، اقتصاد، اســتاندارد، گمرک، 
پلیــس و.. از جمله نهادهایی هســتند که در حوزه 
واردات تصمیم گیری می کنند و طی جلسات مختلف 
مشورتی، به سند جامع و تبدیل آن به قانون همکاری 
دارند. وزارت صمت: در سند جدید، نقش تنظیم گری 

و نظارت را برای شــورای رقابت در نظر گرفتیم که 
تا پایان امســال نیز ابلاغ می شــود، قیمت بایستی 
توسط خودروسازها تعیین شود و وزارت صمت نیز 

سیاست گذار خواهد بود
معاون صنایــع حمل ونقــل وزارت صمت پیرامون 
موضوع قیمت گذاری ها توسط شــورای رقابت نیز 
گفت: در سند جدید، نقش تنظیم گری و نظارت را 
برای شورای رقابت در نظر گرفتیم که تا پایان امسال 
نیز ابلاغ می شود، قیمت بایستی توسط خودروسازها 
تعیین شود و وزارت صمت نیز سیاستگذار خواهد 

بود.
منطقی ضمن اشاره به اهمیت مدیریت خودروسازی 
و عدم دخالت در تصمیمات خودروســازها، گفت: 
شفافیت در مقطعی از زمان رخ می دهد که محیط 
آرام بر اقتصادی حاکم باشد، نه در دوره متلاطم که 
برای ساماندهی وضعیت مجبور به ارائه راه حل های 
آنی هستیم؛ بنابراین با عدم دخالت دولت، بایستی 
مدیران خــوب و کاربلد را بــرای تصمیماتِ بزرگِ 
خودروســازی ها تعیین کرد تا از مونتــاژ به تولید 

قطعه با کیفیت و ورود به بازار جهانی برســیم. وی 
در پایان اظهار امیدواری کرد که بتوان با مشارکت 
راهبردی طرف های خارجــی، فعالیت های تولید 
در حوزه برقی ســازی خودرو را در فازهای مختلف 

گسترش دهیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

قیمت گذاری دستوری خودرو تا پایان سال لغو می شود

ساماندهی بازار خودرو 
پرداخت وام بانکی به بدهکاران مالیاتی ممنوع شد

سهم ۴۰ درصدی نیروگاه ها از سوخت گاز

سایه سنگین احتمال واردات لوازم خانگی بر سر تولیدکنندگان

۵۰۰ هزار کارگر ساختمانی در انتظار بیمه شدن

۵۵ درصد تجارت غیرنفتی از گمرکات هرمزگان انجام می شود

قیمت طلا پایین می  آید

نیاز بازار خودرو به واردات
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

عامل متاثر در بازار واردات که تا به امروز در حد 
گرفتار درمانی بوده است. در این زمینه هیچ اقدام 
مثبتی صورت نگرفته و تنها ســبب رکود بازار 
شده است. هر خبر و اقدامی درباره این عوامل 
ذکر شده صورت گیرد،  به طور مثال اگر خبری 
منتشر شود که دیگر توافقی صورت نمی گیرد 
یا واردات خودرو منتفی شده است، قیمت ها 
رشد کرده و بازار مجدد حرکت می کند،  اما تا 
زمانی که گفتار درمانی باشــد بازار در رکود به 

سر می برد.
وی با بیان اینکه در نقطه اقتصادی هستیم که 
برای رشد بازار نیاز به تورم داریم، گفت: تداوم 
این وضعیت در بازار خودرو سخت است و سبب 

زیان به خودروسازی کشور خواهد شد.
در بازار ایران متاسفانه در هر دوره ای که واردات 
خودرو آزاد شــده، متاسفانه حتی خودروهای 
اکونومی، در بازار ایران خودروهای نسبتا لوکس 
شــده اند. خودروهای لوکس هم در بازار ایران 
خودروهای سوپرلوکس شده اند. در واقع با این 
وضعیت نظام تعرفه ای، خــودروی اقتصادی 
هیچ گاه در بازار ایــران نداشــتیم و نداریم و 

نخواهیم داشت.
در واقع می توان گفت خودرویــی که در بازار 
جهانی، خودروی اقتصادی است، در بازار ایران 
خودرو نسبتا لوکس می شود. خودرویی که در 
بازار جهانی خودرو متوسط است، در بازار ایران 
خودرو لوکس می شــود. خودرویی هم که در 
بازار جهانی لوکس است، در بازار ایران خودرو 
فوق لوکس حساب می شود. شما اگر قیمت ها 

را نگاه کنید، دقیقا به همین نتیجه می رسید.
بازار خودرو در حال حاضر درگیر مسائل کلان 
است که به بازار سیگنال مثبت و منفی می دهد. 
یکی از این عوامل بحث کلان سیاسی است. که 
شایعه و گمان هایی درباره توافق با کشورهای 
جهانی و کاهش قیمت ارز وجود دارد که با این 

اتفاق انتظار می رود خودرو ارزان شود.
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آخر
 کسب و کار

پرتاب نسل های توسعه یافته ماهواره های ناهید و پارس 
تا پایان سال

نماینده تجاری سازی پژوهشگاه فضایی ایران با اعلام اینکه نسلهای توسعه یافته ماهواره های 
ناهید و پارس تا پایان سال پرتاب می شود، گفت: مدل توسعه یافته ماهواره خیام در حال 
طراحی  و ساخت است. احمد سلیمانی ضمن اشاره به اینکه پژوهشگاه فضایی ایران طی 
سال گذشته تاکنون رویکرد خود را بر دو مبحث فعال کرده است، اظهار کرد: رویکرد نخست 
توسعه همزمان ماهواره های مخابراتی و ماهواره های سنجشی یعنی نسل های توسعه یافته 
ماهواره های ناهید و ماهواره پارس است که تا پایان سال پرتاب این دو ماهواره انجام خواهد 
شد. نماینده تجاری سازی پژوهشگاه فضایی ایران افزود: همچنین بحث توسعه ماهواره خیام 
در دستور کار پژوهشگاه قرار دارد و نسل های جدید )مدل توسعه یافته( این ماهواره را که 
در حال حاضر فعال است در دست طراحی و ساخت است و پروژه پرتاب نسل جدید خیام، 
برای کمک به پروژه خیام قبلی در دستور کار پژوهشگاه قرار دارد که یا امسال یا سال آینده 
عملیاتی خواهد شد. وی با اشاره به اینکه ماهواره خیام ۱۸ مرداد سال ۱۴۰۱ پرتاب شد، 
گفت: ارتقا بهره وری در حوزه کشاورزی، پایش دقیق منابع آبی کشور، مدیریت مخاطرات 
طبیعی، مقابله با جنگل خواری، پایش مخاطرات زیست محیطی، پایش معادن و اکتشافات 
معدنی، پایش مرزهای کشور و… از جمله کاربردهای داده های دریافت شده از ماهواره خیام 
به شمار می رود. سلیمانی راهبرد جدید پژوهشگاه فضایی ایران را تجاری سازی و توسعه 
تصاویر ماهواره خیام در صنایع راهبردی کشور عنوان کرد و گفت: یکی از مأموریت های 
جدیدی که به پژوهشگاه محول شده، بحث فروش و تجاری سازی تصاویر ماهواره خیام، در 
سبد فناورانه سایر صنایع مثل صنعت کشاورزی، معدن، راه و شهرسازی، سازمان محیط 
زیست و … است. سلیمانی این پروژه ها را در راستای پروژه های تکلیفی که توسط هیأت 
دولت به وزارت ارتباطات و به دنبال آن به پژوهشگاه فضایی ایران به عنوان متولی توسعه 

صنعت فضایی کشور ابلاغ می شود، عنوان کرد.

وب سایت های اخاذی گران آنلاین توقیف شدند
مقامات آمریکایی وب سایت های اخاذی دیجیتالی مرتبط با گروه باج گیر »بلک کت« 
را توقیف کرده و تهدید هکرها برای تشدید حملاتشان را برانگیختند. گروه »بلک کت« 
که به ALPHV یا »نوبروس« هم معروف اســت، متهم است با گروه هکری »عنکبوت 
پراکنده« )Scattered Spider( همکاری کرده که شرکت های بزرگ شامل »ام جی 
ام ریسورت اینترنشنال« و شرکت »سزار اینترتینمنت« را به وحشت انداخته است. وزارت 
دادگستری آمریکا در بیانیه ای اعلام کرد که شبکه رایانه  گروه باج افزار »بلک کت« را رصد 
کرده و چندین وب سایت مورد استفاده این گروه و همچنین صدها کلید رمزنگاری را که 
می توان برای نجات بیش از ۵۰۰ قربانی هک استفاده شود، توقیف کرد. به دستگیری یا 
هیچ اقدامی علیه عنکبوت پراکنده اشاره ای نشده است اما محققان امنیتی بر این باورند که 
این گروه از جوانان انگلیسی زبان کشورهای غربی تشکیل شده است. این گروه به عنوان 
نوک تیز نیزه »بلک کت« عمل کرده است و نرم افزارهای برهم ریزی داده را در دستگاه های 
قربانیان توزیع می کند که معمولا پس از پرداخت باج هنگفت، حذف می شوند. بعضی از 
تحلیلگران بخش خصوصی، توقیف این وب سایت ها را اقدام مهمی ارزیابی کردند. چارلز 
کارماکال، یکی از مدیران واحد امنیت سایبری »ماندیانت« شرکت آلفابت اظهار کرد که 
این یک پیروزی بزرگ برای مجریان قانون و جامعه است. دیگران گفتند: طولی نخواهد 
کشید که هکرها دوباره گروه بندی خواهند کرد. بر اساس گزارش رویترز، خود هکرها وعده 
دادند با اخاذی از فراهم کنندگان زیرساخت حساس و بیمارستان ها، تلافی خواهند کرد.

ارسال گزارش به دفتر رهبری درباره رفع موانع جذب نخبگان
فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی گفت: در راستای رفع موانع جذب و تسریع این امر، 
پیگیری های ویژه ای از دفتر ریاست جمهوری انجام و گزارش هایی نیز در این خصوص 
به دفتر مقام معظم رهبری ارســال شده اســت. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، نشست 
سیدعبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش جمهوری اســلامی ایران با سیدسلمان 
سیدافقهی قائم مقام بنیاد ملی نخبگان به منظور بررسی زمینه  همکاری های مشترک 
برگزار شد. در این نشست، امیر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده ارتش به بیان نقش اثرگذار 
نخبگان در پیشبرد اهداف ارتش پرداخت و ضرورت بکارگیری نخبگان و رفع موانع موجود 

برای جذب ایشان را مورد تاکید قرارداد.
فرمانده ارتش گفت: در راستای رفع موانع جذب و تسریع این امر، پیگیری های ویژه ای از 
دفتر ریاست جمهوری انجام و گزارش هایی نیز در این خصوص به دفتر مقام معظم رهبری 
ارسال شده است. امیر موسوی در ادامه بر پیگیری موارد مطرح شده در این نشست تا حصول 
نتیجه تاکید کرد واز رئیس کانون ارزیابی ارتش خواست با برگزاری جلسات مشترک فی ما 
بین، بستر مناسب برای عملیاتی شدن مسائل مطروحه فراهم شود. سیدسلمان سیدافقهی 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان نیز در این نشست، ضمن تشکر از همکاری کانون ارزیابی ارتش 
در فرایند جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی به بیان زمینه های همکاری بنیاد و ارتش 
پرداخت. سید افقهی، تشکیل »هیئت های اندیشه ورز در راستای احصا چالش ها و موانع« 
و »هسته های مسئله محور نخبگانی«، »مشارکت در برگزاری برنامه های بازدید نخبگان از 
مراکز علمی و تحقیقاتی ارتش به منظور ایجاد امید و انگیزه«، »تکریم و الگوسازی از مفاخر 
ارتش« و همچنین »ساخت مستندهای مفهومی درباره مفاخر و نخبگان دفاع مقدس« را 
از جمله زمینه های همکاری بنیاد ملی نخبگان و ارتش برشمرد. شایان ذکر است، تقدیم 
سه جلد از مجموعه هنرنامه های مفاخر کشور به فرمانده ارتش توسط یاسین کیخا معاون 

سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان به فرمانده ارتش پایان بخش این دیدار بود.

فعالیت بیش از ۵۲۰۰ پزشک و روانشناس در نرم افزار 
جامع خدمات پزشکی

یک شرکت دانش بنیان ایرانی موفق به ساخت یک نرم افزار جامع خدمات پزشکی 
شد که امکان ارتباط غیرحضوری با پزشکان، پیراپزشکان، روانشناسان، مشاوران 
سلامت و دامپزشکان را فراهم می کند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، نرم افزار »پزشکت« به عنوان نرم افزار جامع خدمات 
پزشکی، از سال ۱۳۹۷ به صورت رســمی آغاز به کار کرد و از آبان ۱۳۹۸ به بازار 

عرضه شد.
هدف از راه اندازی این نرم افزار، افزایش دسترسی به خدمات سلامت آسان، ارزان 
و در دسترس برای تمام نقاط کشور و حتی هم وطنان خارج از کشور بوده و هست 

تا ضمن پیشگیری از وقوع بیماری به درمان بیماری ها مبادرت شود.
ســپیده میرکریمی مدیرعامل اپلیکیشن پزشــکت در خصوص کاربست این 
اپلکیشن گفت: مشکل کنونی بیشتر ایرانیان داخل کشور نبود امکان دسترسی به 
پزشک در کمترین زمان ممکن )به ویژه در نواحی دورافتاده روستایی( و ناآگاهی 
در زمینه سلامت است که خود زمینه ساز انواع بیماری ها بوده و هزینه های زیادی 

را به فرد، خانواده و دولت تحمیل می کند.
وی ادامه داد: راه حل این مشکل تسهیل دریافت ارتباط با پزشکان، پیراپزشکان، 
مشاورین سلامت، دامپزشکان و ... در هر زمان و مکان و ارتقا دانش جامعه در رابطه 
با سلامت است و این دغدغه ای بود که ما را به راه اندازی این اپلیکیشن واداشت. 
براین اساس، فعالیت ما در پزشکت، در راستای مسئولیت اجتماعی مان در سال 
۱۳۹۸ رقم خورد و در این سال، به عنوان یک شرکت خلاق ثبت و در سال ۱۳۹۹ 
دانش بنیان شدیم و در حال حاضر بیش از پنج هزار و ۲۰۰ پزشک و روانشناس 
در تمام زمینه های سلامت داریم که به صورت صوتی، تصویری، تلفنی و متنی در 

حال ارائه مشاوره آنلاین هستند.
این فناور تصریح کرد: ارسال پزشک و پرستار به منزل، آزمایش در محل، پرسش 
و پاسخ رایگان و ایجاد شبکه اجتماعی داخلی که مختص بارگذاری پست توسط 
پزشکان و مشاوران معتمد و مورد تایید است از دیگر خدمات این اپلیکیشن بوده 

که بر روی تمام نسخه های گوشی های هوشمند قابل دسترسی است.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفــت: تاکنون ارائه 
حــدود ۷۱ درصــد خدمات 
دســتگاه ها در پنجــره ملی 
خدمات هوشمند دولت انجام 

می شد و باید تا دهه فجر به ۱۰۰درصد برسد.
عیسی زارع پور در حاشیه جلسه هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران درباره پنجره ملی خدمات هوشمند دولتی 
اظهار کــرد: برای هوشمندســازی تا یک مــاه و برای 
اســتعلامات برخط تا ۳۰ آذر به دستگاه ها فرصت داده 
شده است. برای ارائه خدمات ۱۰۰درصدی هم مهلت 
گذشــته و یکی یکی دارند می آیند و دلایلشان را ارائه 
می کنند و امیدواریم حداکثر تا دهه فجر خدمات کامل 

شود.
وی ادامه داد: تا الان دستگاه ها در حال ارائه حدود ۷۱ 
درصد از خدماتشان هستند و تا ۳۰ آذر که فرصت پایانی 
است باید تمام استعلامات خود را برخط کنند که هنوز 
بعضی هایشان عقب هستند. تا ماه بعد هم باید ۲۰ درصد 
مراحل هوشمند شــود یعنی بدون مراجعه حضوری، 
ارسال مدرک و مداخله انسانی در هر ساعت از شبانه روز 

باید بتوانید خدمت دریافت کنید. البته میانگین آن الان 
۵ یا ۶ درصد است که تا یک ماه آینده باید به ۲۰ درصد 
برسد. زارع پور با بیان اینکه این اتفاق بسیار بزرگی است 
که شما بتوانید همه خدمات دولت را در یک پنجره واحد 
داشته باشید، افزود: برای همین کار سنگینی را می طلبد 
و امیدواریم با همکاری همه دســتگاه ها این حدود ۳۰ 
درصد خدمت باقی مانده هم تا دهه فجر به پنجره ملی 

خدمات هوشمند اضافه شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاســخ به سوالی 
درباره اینترنت ماهواره ای عنوان کرد: ما بارها در همین 
حیاط دولت اعــلام کرده ایم کــه در وزارت ارتباطات 
و دولت از فعالیت هــر ارائه دهنده خدمــات اینترنت 
ماهواره ای در کشور استقبال می کنیم، منوط به اینکه 

قواعد سرزمین ما را بپذیرند.
وی اضافه کرد: تقریبا یک ماه و نیم قبل، هیئت تنظیم 
مقررات جهانی اتحادیه بین المللی مخابرات مصوب کرد 
که یکی از بزرگ ترین ارائه دهندگان اینترنت به شــکل 
منظومه ماهــواره ای باید »لندینــگ رایت« جمهوری 
اســلامی را برای ارائه خدمات بپذیرد. به عنوان مقدمه 
کار هم یک شــرکت دیگر آمد و قواعد سرزمینی یا به 
اصطلاح فنی آن لندینگ رایت جمهوری اســلامی را 
پذیرفت و امضاء کرد و در حال طی کردن مقدمات برای 
گرفتن پروانه از سازمان تنظیم مقررات رادیویی است تا 

بتواند فعالیت خود را به شکل رسمی در ایران آغاز کند. 
زارع پور در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره 
به پروژه فیبر نوری گلســتان، بیان کرد: فردا با حضور 
ریاســت محترم جمهور این پروژه افتتاح خواهد شد. 
گلستان اولین استان ما است که تمام ۳۷ شهر آن تحت 
پوشش کامل فیبر نوری قرار گرفته و از فردا هموطنان 
عزیزمان در شهرهای مختلف استان گلستان می توانند 

از سرعت های چندصد مگابیت بر ثانیه بهره مند شوند.

وی ادامه داد: هر هموطنی در اســتان گلستان از فردا 
درخواســت بدهد ظرف حداکثریک مــاه اپراتوری که 
مشخص شده این ســرویس را برایش فراهم می کند. 
سرعت هایی که در قالب این طرح به مردم عزیزمان در 
این استان ارائه شده تا ۹۵۰ مگابیت بر ثانیه هم بوده که 
۸۰ تا ۹۰ برابر سرعت فعلی است که ارتباطات ثابتمان در 
کشور دارد. امیدواریم که تا پایان دولت، چنین سرعتی را 

برای همه خانوارهای شهری فراهم کنیم.

تا دهه فجر؛

صد درصد خدمات دستگاه ها هوشمند  می شود
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی رییس جمهور گفت: بــا راه اندازی خط 
تولید سی تی اسکن ۱۶ اسلایس، سالیانه حداقل ۳۰۰ 
میلیارد تومان صرفه جویی را برای اقتصاد این حوزه به 

همراه دارد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، روح الله دهقانی صبــح امروز در 
حاشیه مراسم بهره برداری از خط تولید سی تی اسکن 
۱۶ اسلایس و آغاز صادرات دستگاه های ونتیلاتور به 
کشــورهای اروپایی که به همت متخصصان شرکت 
دانش بنیان احیا درمان پیشــرفته صــورت گرفته، 
عنــوان کرد: تــلاش متخصصان این شــرکت دانش 
بنیان ســتودنی اســت و ضمن تأمین این نیاز مهم از 

حوزه سلامت کشــور، ســالیانه حداقل ۳۰۰ میلیارد 
 تومان صرفــه جویی را بــرای اقتصاد ایــن حوزه به 

همراه دارد.
دهقانی با بیان اینکه ســاخت ســی تی اسکن علاوه 
بر تأمیــن نیاز حوزه ســلامت و صرفه جویــی ارزی، 
جریان ســازی و ترغیب فعالان این عرصه به ساخت 
تجهیزات پزشــکی پیشــرفته و فتح قله های فناورانه 
در حوزه سخت افزارهای پزشکی را به همراه می آورد، 
افزود: خوشبختانه در حوزه تولید دارو از سطح خوبی 
از توانمندی برخورداریم و بیــش از ۷۰ درصد از نیاز 
دارویی کشور توسط شرکت های دارویی تأمین می شود 
اما در تجهیز پزشکی این میزان ۴۰ درصد است یعنی 

هنوز به میزان ۶۰ درصد تا توانمندی کامل و خودکفایی 
جای کار داریم. وی با اشــاره به حمایت های معاونت 
علمی عموماً در دو شــکل حمایت های بدوی برای پا 
گرفتن یک ایده و اثبات آن فناوری و تلاش برای توسعه 
بازار به عنوان شکل دوم این حمایت ها افزود: حمایت از 
شرکت های توانمند مانند احیا درمان پیشرفته، عمدتاً از 
جنس زمینه سازی برای تضمین خرید، تخصیص بازار و 
توسعه بازارهای داخلی و بین المللی است. معتقدم هیچ 
حمایتی از یک شرکت دانش بنیان توانمند و بلوغ یافته، 
کارآمدتر از این نیست که یک شرکت و محصولش در 
جریان زنجیره های ارزش یک صنعــت قرار بگیرد. با 
توجه به نقش هماهنگ کنندگی و جریان ساز معاونت 

علمی، تلاشمان بر این است تا دســتگاه ها را پای کار 
حمایت از محصولات دانش بنیان بیاوریم که انصافاً در 
این حوزه، وزارت بهداشت و وزارت صمت، همکاری های 

بسیار خوبی داشته اند.
دهقانی در پایان با بیان اینکــه محصول دانش بنیان 
داخلی در صورت برخورداری از کیفیت و کارایی لازم، 
جریان تأمین مالی را با خود همراه خواهد کرد، ادامه 
داد: باید میــدان تا حد اندکی بــرای حضور محصول 
خارجی باز باشد و جامعه، با مقایسه دقیق و هوشمندانه 
و شناخت مزایای محصول دانش بنیان داخلی، از تولید 
داخل استفاده کند که این نوع حمایت قطعاً کاربردی تر 

و اثرگذارتر است.

رییس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
گفت: حدود چند ماه آینده ارائه خدمات ماهواره ای به 

مشترکین توسط اپراتور یاه کلیک آغاز می شود.
امیر لاجوردی با اشاره به جزییات ارائه خدمات اینترنت 
ماهواره ای در ایران باتوجه به عقد قرارداد جدید گفت: 
مقررات حاکم بر حقوق سرزمینی ارایه خدمات ماهواره 
ای در جمهوری اسلامی ایران براساس مصوبه شماره 
۵ جلسه ۳۰۳ کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات 

تعیین شده است.
رییس رگولاتوری افزود: این مقررات به منظور تامین 
ارتباطات مطمئن مشــترکین از طریــق ماهواره به 
صورت مقرون به صرفه، پایدار و مورد اطمینان تحت 
شرایط فنی و تجاری مطلوب تدوین شده و همچنین 
مستلزم دریافت مجوز و رعایت قوانین و مقررات کشور، 
رعایت معیارهای فنی و کیفــی لازم در این خصوص، 

سامان دهی ارایه خدمات ماهواره ای توسط دارندگان 
مجوز تاســیس و بهره برداری از شــبکه ماهوارهای 
خارجی و تامین نیاز زیرساخت ارتباطی کشور در کنار 
زیرساختهای موجود به ویژه افزایش توسعه ارتباطات 

با ایجاد زیرساخت فضایی در مناطق نیازمند است.
وی با بیان اینکه این اپراتور بر اساس درخواست خود، 
اقدام به دریافت مجوز از رگولاتوری کرده است، گفت: 
از همین رو سایر اپراتورهای ماهواره ای نیز می توانند در 
این خصوص اقدام کنند. رییس سازمان تنظیم مقررات 
ارتباطات درباره زمان ارائه خدمات اظهار داشت: انتظار 
می رود تا حدود چند ماه آینده ارائه خدمات ماهواره ای 
به مشترکین توسط اپراتور یاه کلیک در ایران آغاز شود.

وی با اشــاره به هدف از ارائه این ســرویس در کشور 

افزود: خدمات ماهواره ای در جمهوری اسلامی با هدف 
تقویت و توسعه زیرساخت ارتباطی کشور بالاخص در 
مناطق صعب العبور و ارائه سرویس مقرون به صرفه و با 
کیفیت در مناطق روستایی و دور افتاده، به عنوان یکی 
از کاربردهای اصلی اینترنت ماهواره ای انجام می شود 

که با اعطای این مجوز این امکان فراهم خواهد شد.
لاجوردی افزود: همچنین ارایــه خدمات ارتباطی در 
شرایط بحران نیز از جمله کاربردهای ارایه شده توسط 

اپراتور اینترنت ماهواره ای است.
به گزارش مهر، باتوجه به سیاســت وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات که تعامل با شرکت های بین المللی 
ارائه دهنده خدمــات ارتباطی که قواعد ســرزمینی 
کشورمان را به رســمیت می شناســند را در اولویت 

دیپلماسی خود قرار داده است و پس از ماه ها مذاکره 
با اپراتــور خدمات اینترنــت ماهواره ای یــاه کلیک 
 ،)YahSAT( وابسته به شرکت یاه ست )YahClick(
این شــرکت جمعه ۲۴ آذر در محل سرکنســولگری 
ایران در شهر دوبی و با حضور قائم مقام وزیر ارتباطات 
و رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، 
سرکنسول ایران، مشــاور وزیر ارتباطات در امور بین 
الملل، معاون راهبردی و توســعه بــازار رگولاتوری و 
تعدادی از مدیران ارشد سازمان، رسماً قواعد سرزمینی 
)Landing Right( مصوب کمیسیون تنظیم مقررات 

ارتباطات کشور را پذیرفت.
با امضای این سند توسط اپراتور یاه ست و پس از طی 
مراحل اداری مربوطه، پروانه فعالیــت در ایران برای 
ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای به این شــرکت اعطا 

خواهد شد.

معاون امور نمایشگاهی شرکت سهامی نمایشگاه های 
ایران با اعلام اینکه در بیســت و چهارمین نمایشگاه 
تلکام ۱۶۱ شرکت داخلی و ۶ شرکت خارجی شرکت 
می کنند، گفت: در این نمایشگاه شاهد حضور بیش از 
۸۰ نفر هیات تجاری از ۹ کشور برای بازدید از نمایشگاه 

خواهیم بود.
»حامد بی آزار« در نشست برگزاری بیست و چهارمین 
نمایشــگاه تلکام، اظهار کرد: پــس از دریافت مجوز 
برگزاری نمایشگاه، کارهای مربوط به آن را آغاز کردیم. 
در ابتدای با محوریت سازمان توســعه تجارت ایران، 
شورای سیاســت گذاری را با حضور فعالان بخش های 

مختلف تشکیل دادیم.

وی افزود: تا کنون بیش از ۶ جلســه توسط این شورا 
برگزار شــده تا این نمایشــگاه بهتر از قبل آغاز شود. 
مساحت مفید غرفه ها ۱۱ هزار مترمربع است که شاهد 
حضور ۶ شرکت چینی و ۱۶۱ شرکت داخلی خواهیم 

بود. مساحت ناخالص ۲۱ هزار متر مربع است.
معاون امور نمایشگاهی شرکت سهامی نمایشگاه های 
ایران بیان کرد: ســال ۱۴۰۰ آخرین سال نمایشگاه 
تلکام با حضور ۵۴ شرکت داخلی برگزار شد و میزبانی 

شرکت های خارجی را نداشتیم.
بی آزار با تاکید بر اینکه در این نمایشــگاه کارگاه های 
آموزشــی برگزار خواهد شــد، ادامه داد: در بیست و 
چهارمین نمایشگاه تلکام شــاهد حضور بیش از ۸۰ 

نفر هیات تجاری از ۹ کشــور برای بازدید از نمایشگاه 
خواهیم بود. در بخش دیگــر پاویونی برای رونمایی از 

محصولات دانش بنیان رونمایی خواهد شد.
وی تصریح کرد: نمایشــگاه تلکام در ۶ ســالن برگزار 
می شود و شاهد حضور شــرکت های متعدد در حوزه 
دانش بنیــان، نوآور، شــتاب دهنده های حوزه اقتصاد 
دیجیتال، پارک های فناوری، تولیدکنندگان نرم افزار 

و سخت افزار و دیگر شرکت ها خواهیم بود.
بیست و چهارمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوری 
اطلاعات و اقتصاد دیجیتال شنبه ۲ لغایت ۵ دی ماه در 
محل نمایشگاه های بین المللی آغاز به کار می کند. این 
نمایشگاه محلی برای گردهمایی فعالان حوزه مخابرات، 

ارتباطــات و فناوری اطلاعات اســت. نشســت خبری 
نمایشگاه تلکام با حضور معاون امور نمایشگاهی، مدیرکل 
دفتر ترویج تجارت - سازمان توسعه تجارت ایران، مشاور 
بین الملل ستاد توسعه اقتصاد دیجیتال معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، رییس 
اتحادیه صادرکنندگان صنعت مخابرات ایران و رییس 
کانون هماهنگی فــاوا، رییس گــروه الکترونیک مرکز 
همکاری های تحول و پیشرفت ریاست جمهوری، معاون 
اداره کل همکاری و توســعه صنعت وزارت ارتباطات و 
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران 
و اصحاب رسانه در سالن اصفهان نمایشگاه بین المللی 

تهران برگزار شد.

یک شرکت دانش بنیان با تولید حباب لامپ های ال ای 
دی به شکل استاندارد و با قابلیت های ویژه و کیفیت 
بالا، نیاز کشور را به واردات حباب و بدنه لامپ از خارج 

از کشور رفع کرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، کاوه نظری لسکوکلایه مدیرعامل 
شرکت نورسا پلاســت فرتاک در خصوص محصولات 
تولیدی این شــرکت و کاربــرد آنها گفت: در ســال 
۱۴۰۰ این شــرکت تاســیس و در اردیبهشــت ماه 
 ۱۴۰۲ به عنوان دانش بنیان تولیدی نوع دو شــناخته 

شد.
وی افزود: محصول دانش بنیان این شــرکت »حباب 
لامپ های ال ای دی« اســت که به شکل استاندارد و 
با قابلیت های ویژه نیاز کشور را به واردات محصولات 
حباب و بدنه از خارج از کشور رفع کرده است. همچنین 

با ارتقــای نوع فناوری و مــواد مورد اســتفاده از نظر 
ویژگی های استاندارد و بهره وری نوری این محصولات، 
کمک ویژه ای در راستای ارتقای عملکرد و برخورداری 
مصرف کنندگان از کالای ســاخت داخــل با کیفیت 

کرده ایم.
این فناور تصریح کرد: شــرکت نورسا پلاست فرتاک 
با استفاده از ۱۰ عدد ماشــین تزریق پلاستیک به روز 
دنیا، با ظرفیت تولید ۲۳ میلیون قطعه در سال شروع 
به کار کرد و در حال حاضر ۳۸ نفــر نیروی فعال دارد 
که این مساله برای یک مجموعه تولیدی نوپا دستاورد 
بزرگی است. در حال حاضر ۳۵ درصد از ظرفیت اس 
پی خود را اســتفاده  کرده و محصولاتــی را روانه بازار 
می کنیم که پیش از ایــن ارزبری داشــتند و نیاز به 
واردات آنها از کشــورهای مختلف به ویژه چین وجود 
داشت. ما توانسته ایم با اســتانداردها و کیفیت بسیار 

بالاتر، محصولاتی مشابه نمونه های وارداتی را به بازار 
روانه کنیم.

نظری لســکوکلایه درخصوص میزان اشــتغال زایی 
مســتقیم و غیرمســتقیم این مجموعه دانش بنیان 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۳۸ نفر نیروی رسمی 
و فعال داریم و شرکت به صورت ۲۴ ساعته مشغول به 
تولید است و نیروهای غیرمستقیم نیز حدود ۵۵ تا ۶۰ 

نفر در بخش های مختلف هستند.
وی با بیان اینکه این شــرکت در حــال حاضر تامین 
کننده نیاز شرکت های معتبر روشنایی در داخل ایران 
اســت، اظهار داشــت: همچنین امیدواریم با افزایش 
ظرفیت تولید خود که در حال حاضر فقط ۳۵ درصد 
آن را فعال کرده ایم، بتوانیم ســهم بازار کشــورهای 
اطراف در حوزه قطعات لامپ روشنایی را نیز به دست 
آوریم. در حال حاضر به عنوان یک تولیدکننده لامپ، 

محصولات ما به دســت مصــرف کننده می رســد و 
 می تواند تولیداتی با کیفیت با اســتانداردهای جهانی 

را داشته باشد.
مدیرعامل شــرکت نورسا پلاســت فرتاک با تشکر از 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری گفت: در حال حاضــر در تأمین مالی برای 
واردات ماشین آلات و مجوزهای واردات ماشین آلات 
و انتقال انرژی درخواست هایی داشته ایم که در دست 
اقدام است و امیدواریم بتوانیم از آنها در راستای افزایش 
ظرفیت اسمی خود بهره مند شویم. ما تولیدکنندگان 
با مشــکلات ارزی و واردات مواد اولیه یا سهمیه بندی 
که برای ماشــین آلات انجام گرفته مواجه هستیم، اما 
معاونت علمی پشتیبان شرکت های دانش بنیان است 
و امیدواریم از این فرصت برای توسعه شرکت بهره مند 

شویم.

معاون علمی رییس جمهور مطرح کرد؛

صرفه جویی ۳۰۰ میلیاردی با بومی سازی دستگاه سی تی اسکن

زمان آغاز ارائه خدمات اینترنت ماهواره ای در ایران

حضور ۱۶۱ شرکت داخلی و ۶ شرکت خارجی در نمایشگاه تلکام

کشور از واردات حباب لامپ های ال ای دی بی نیاز شد
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديا باقري،  برنجكار نمونه و كارشــناس در اين 
حوزه، درباره بخشــنامه مذكور گفت: اين اقدام با 
توجه به شرايط اقليمي كشور ما بسيار خوب به نظر 
مي رســد. وي در ادامه گفت: البته من در جريان 
ميزان مطالعاتي كه براي اين طرح صورت گرفته، 
نيستم اما با توجه محدوديت منابع آبي در كشور 
ما ديگر نمي توان مثل گذشــته به كشت برنج در 
استان هاي مختلف كشور بپردازيم. اين كارشناس 
كشاورزي گفت: هر محصولي بايد در اقليم مناسب 
خود كشت شــود و تغيير اقليم محصول هميشه 

نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. به طور مثال در 
استان خوزستان ما آب هاي خود را تبخير مي كنيم 
اما عملا محصول زيادي به دســت نمي آوريم. وي 
دربــاره قيمت تمام شــده برنج در ايــران گفت: 
هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشوري مثل 
 هند اســت. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاسفانه هنر برخي از 
ما كشاورزان فقط كشــت برنج است. ما بايد قبول 
كنيم كه در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي 
مثل هند و پاكســتان رقابت كنيم. در حال حاضر 
حتي در استان هاي شــمالي نيز با مشكل كم آبي 
روبه رو هستيم، چه رسد به استان هاي ديگر. اين 
مساله لزوم تغيير كشت محصولات كشاورزي در 
كشــور را چند برابر مي كند. باقري در ادامه گفت: 
من به شــخصه باوجود اينكه مي توانم در تناژ بالا 
كشت برنج را انجام دهم اما تصميم گرفته ام تغيير 

كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 

توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 
پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 

مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق
اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 

ميليون تن برنج اضافه در 2 سال گذشته وارد كشور شده است 
اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد مي كند. به 
عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين سختگيرانه 
گمركي اثري ندارد زيرا اين مساله قاچاق را افزايش مي دهد. 
اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول از سوي مسئــولان 
مديريت شود، ديگر شاهد قاچاق اين محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رســانند. برخــي واحدها نيز صرفــا خدماتي 
هســتند و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار 
كشــتار را انجام مي دهند. متاســفانه بسياري از 
كشــتارگاه ها به دليل مشــكلات مالي كه یكي از 
آنها ماليات بر ارزش افزوده است، یا تعطيل شدند 

یا از حالت توليدي به حالــت خدماتي درآمدند و 
این به معناي بيكاري تعداد زیادي از كارگران در 
شرایط ســخت اقتصادي فعلي است. وي در ادامه 
گفت: متاســفانه ما علاوه برپرداخت ماليات هاي 
رسمي كه براساس ميزان درآمد سالانه و عملكرد 
ماســت، باید هزینه هاي دیگري را نيز به نام هاي 
مختلفــي بپردازیم. به طور مثال بر اســاس قانون 
به ازای كشتار هر مرغ باید 5تومان به عنوان حق 
 نظارت دامپزشكي و ســهمي را به محيط زیست 
و حتي سهمي را به آموزش و پرورش نيز بپردازیم. 
همين هزینه ها گاهي ماليات بر ارزش افزوده را تا 
12درصد بالا مي برد. همه اینها در حالي است كه ما 
اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت تمام شده خودمان 
بفروشــيم. به طور مثال اگر هــر كيلو مرغ 3500 
تومان براي ما تمام شــود، ما اجازه نداریم به این 
قيمت بفروشــيم. بلكه باید به قيمتي كه تعزیرات 
اعلام مي كند، بفروشيم و این یعني ضرردهي یك 

واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محسن مهاجرت، مدیرعامل كشتارگاه شيرازمرغ 
نيز در گفتگو با »كســب وكار« مهم ترین چالش 
كشــتارگاه ها را مشــكلات نقدینگي و ضرردهي 
عنوان كرد و گفت: بخشــي از این مشــكلات به 
بازار مــرغ برمي گردد. وقتي در حــال حاضر بازار 
به دليل توليد زیاد اشــباع شــده اســت، مسلما 
قيمت ها پایين مي آید. شــاید در ظاهر به ســود 
مردم و طبقات متوسط باشد اما در كنار آن منجر 
به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها و كشتارگاه ها 
مي شــود. زیرا این قيمت ها پایين تر از هزینه هاي 
كلي واحدهاســت. محمدرضا اجاقي از مسئولان 
كشتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را انجام مي دهند 
به »كسب وكار« گفت: طي چند سال اخير كشتار 
دام بسيار كاهش یافته است. وي علت این مساله 
را افزایش هزینه هاي دامداري هــا براي دامداران 
دانست و افزود: علاوه بر این هزینه از نظر اقتصادي 
نيز براي آنها مقرون به صرفه نيســت كه سرمایه 

خود را طي مدت پرورش دام هــا در حالت خواب 
نگه دارند. بــه همين دليل كســي در این زمينه 
ســرمایه گذاري نمي كند. وي در ادامه گفت: اگر 
از توليــد دام در كشــور حمایت شــود، زنجيره 
 طولاني از نيروي انســاني، مشغول به كار خواهند 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شركت پشــتيباني امور 
دام با بيان اینكه تاكنون حــدود 12هزار تن مرغ 
از توليدكنندگان خریداري شــده است، گفت: به 
دنبال این هســتيم كه بخشــي از مرغ خریداري 

شــده را صادر كنيم. عليرضا ولي بــا بيان اینكه 
تاكنون حدود 11 تا 12 هزارتن مرغ از مرغداران 
خریداري شده اســت، اظهارداشــت: در پي این 
اقدام، قيمت مرغ در بازار نســبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 
مقطعي راه حل مناسبي براي كنترل بازار مرغ در 

ایران نيســت. در حال حاضر توليد بسيار بالاست 
وصادرات هم در شرایط مطلوبي نيست. به همين 
دليل به نظر مي رســد باید این مشكل به صورت 
ریشه اي حل شود. زیرا فعلا در كشور ما هر فعاليتي 
 كه به نوعــي با مرغ مرتبط باشــد دچار نوســان

 است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند

مالياتهاييکهکشتارگاههارابهتعطيليميکشاند

بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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اصناف

سالانه بر تعداد خطوط ويژه دوچرخه 
و البتــه تعــداد دوچرخه هايــي كه 
شــهرداري تهــران براي اســتفاده 
شهروندان تدارك ديده است، افزوده 
مي شود. اما  وقتي پاي مردم و استقبال 
از اين مكمل پاك براي حمل ونقل عمومــي به ميان مي آيد، 
مردم تهــران حاضر به پــارك خودروهاي شــخصي خود در 
پاركينگ خانه ها و استفاده از دوچرخه، مترو و اتوبوس نيستند. 

فرهنگ اســتفاده صحيح از موتورسيكلت بايد 
نهادينه شود

رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران 
در گفتگو با »كسب وكار« گفت: اتحاديه آمادگي دارد با كمك 

پليس راهور استفاده صحيح از موتورسيلكت را نهادينه كند. 
محمد خادم منصوري افزود: براي رسيدن به اين مهم ابتدا بايد 
استانداردسازي وسايل نقليه را در دستور كار قرار داد و سپس 
شرايطي فراهم كرد كه با آموزش هاي لازم، نگاه مردم را نسبت 

به موتورسيكلت تغيير داد. 
وي با اعلام اينكه تا به امروز نحوه همكاري اين اتحاديه با نيروي 
انتظامي مقطعي بوده اســت، تصريح كرد: استفاده صحيح از 
وسايل نقليه نياز به فرهنگ سازي و تعامل هرچه بهتر و بيشتر 
نيروي انتظامي با اتحاديه ها و سازمان هاي ذيربط دارد اين در 
حاليست كه برخي از مردم و ســازمان ها، عدم رعايت قوانين 
رانندگي را از چشم اتحاديه مي بينند كه اين موضوع منطقي 

نيست. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان دوچرخه و موتورسيكلت تهران، 
تعداد اعضــاي اين اتحاديــه را ۱۲۰۰ عضو اعــلام كرد و در 
تشــريح وضعيت بازار اين صنف، گفت: متاســفانه ۹۰ درصد 
دوچرخه هــاي موجود در بازار، توليد كشــور چين اســت و 
توليدات كشورهاي مالزي، تايوان و اندونزي، ۱۰درصد ديگر 

را تشكيل مي دهند. 
منصوري با بيان اينكه واردات محصولات چيني درجه ســه 
توسط تجار به دليل افزايش رقابت بين واحدهاي صنفي است، 
عنوان كرد: با شرايط فعلي اقتصاد و قدرت خريد مردم، واردات 
محصولات درجه ۱ و ۲ دوچرخه و موتورسيكلت ديگر صرفه 
اقتصادي ندارد و تجار به دنبــال وارد كردن محصولات درجه 

۳ هستند. 

وي با ابراز گله از محدود بودن قدرت اجرايي اتحاديه ها، گفت: 
اعتقاد داريم كه در اصلاحيه قانــون نظام صنفي مواردي بايد 
لحاظ شــود كــه اتحاديه هــا را در تصميم گيري هاي صنفي 

مشاركت دهد. 
خادم منصــوري گفت: قوانين مالياتي از ديگر مواردي اســت 
كه نياز به بازنگري دارد؛ چراكه شــرايط بازار آنقدر كشــش 
ندارد كه ماليات ها افزايش يابد. رئيس اتحاديه فروشــندگان 
دوچرخه و موتورسيكلت در پاســخ به اينكه نوع كار اتحاديه 
چه تاثيري بر همدلــي و همزباني ملت با دولــت دارد، اظهار 
داشت: اين اتحاديه حافظ منافع اعضاي خود و دولت است و از 
هر كوششي كه موجبات توسعه و آباداني كشور را فراهم كند، 

دريغ نخواهد كرد. 

افــت ۴۰ درصــدي خريدوفــروش در صنعت 
موتورسيكلت

رئيس اتحاديه فروشندگان موتورسيكلت و دوچرخه همچنين 
در ادامه گفت: بازار موتورسيكلت در ۲ سال اخير نسبت به سال 
۹۲ با افت مواجه شده و خريدوفروش در اين صنعت حدود ۴۰ 

درصد كاهش يافته است. 
محمد خادم منصوري اظهار داشت: شــرايط اقتصادي كشور 
بر اين صنعت نيز تاثير گذاشته و هم اكنون اوضاع مساعدي را 
شاهد نيستيم چنانچه عرضه در اين صنعت افزايش يافته اما 
تقاضا در بازار موتورسيكلت با كاهش جدي مواجه شده است. 
وي افزود: اوضاع نابسامان اين صنعت منجر به تعديل نيروي 
انســاني در كارخانه ها و تعطيلي برخي از آنها شــده، در حال 
حاضر ۴۰ كارخانه موتورسيكلت در كشور مشغول به فعاليت 
بوده كه متاسفانه فروش مناســبي نداشته و افت چشمگيري 

داشته اند. 
وي تصريح كرد: عرضه زيــاد و كاهش تقاضا، فروشــندگان 
موتورسيكلت را به فروش اقساطي محصولات مجبور كرده تا 

به بازار اين صنعت جان تازه اي دهند. 
منصوري با بيان اينكه صنعت موتورســازي و دوچرخه نياز به 
نظارت بيشتر از ســوي دولت دارد، تصريح كرد: بايد نظارت 
دستگاه هاي ناظر بر اين صنعت وجود داشته باشد ضمن اينكه 
بايد با اتحاديه موتورسيكلت مشورت هاي لازم صورت گرفته و 

بر واردات و توليد اين صنعت نظارت وتوجه شود. 
وي افزود: در اين صنف خدمات دهي بسيار مناسب بوده و به 

سهولت در دسترس مشتريان قرار مي گيرد و حتي كشورهاي 
وارد كننده محصــولات چيني و هندي نيز قبــل از واردات 
محصولات دفاتر خدمــات پس از فروش را بــراي ارائه بهتر 

خدمات ايجاد مي كنند. 
وي اظهار داشــت: وضعيت صنعت موتور ســازي بعد از رفع 

تحريم هــا در حال شــكوفايي اســت و شــركت هاي ژاپني 
كه قبلا در كشــور موتورهاي خــود را وارد مي كردند، براي 
 مذاكرات جديد وارد عمل شــده و به زودي شروع به فعاليت 

خواهند كرد. 
وي خاطرنشان كرد: با نظارت بيشتر بر اين صنعت و برگزاري 

جلسات مشترك بين وزارت صنعت، معدن وتجارت و انجمن 
توليد كنندگان موتورسيكلت، مي توان تكنولوژي هاي روز را در 
اين صنعت به كار گرفت البته در اين جريان ارگان هاي دولتي 

و خصوصي نيز بايد با هم همكاري كنند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان دوچرخه و موتور سيكلت در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

مذاكره با  شركت هاي مطرح سازنده موتورسيكلت

با وجــودي كه دنياي امــروز هرچه 
بيشتر به سوي همگرايي پيش مي رود 
و از جهاني ديدن مسائل و چالش هاي 
اقتصادي و اجتماعي گريزي نيست 
اما حفظ نشانه هاي فرهنگي، قوميتي 

و ملي نيز اهميت غيرقابل انكاري يافته است.
 در اين ميان كسب وكارهايي كه با اجزا و مصاديق فرهنگي و 
ملي همچون صنايع دستي و اشــيای قديمي سر و كار دارند 
نيز اهميت فوق العاده اي پيدا مي كنند؛ اهميتي كه به گفته 
ســيد محمد عبداللهي، رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان 
 اشيای قديمي و صنايع دستي در كشور ما از توجه لازم دور 

مانده است. 

صنايع دستي را تعريف نكرده ايم
جهان امروز با گسترش ارتباطات و رشد تكنولوژي از يك سو 
به يك دهكده منسجم و يكپارچه تبديل شده و از سوي ديگر 
تمام كشورها و حتي اقوام هر كشور بر حفظ سنن و نشانه هاي 

فرهنگي خاص خود تاكيد مي ورزند. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع 
دســتي با بيان اين مقدمه، در تشــريح اهميت اين صنف به 
»كسب وكار« مي گويد: شما در رسانه هاي مختلف مي بينيد 
و مي خوانيد كه كشــورها و اقوام در شناســايي و تجليل از 
نشــانه هاي فرهنگي و ملي خود چه اقداماتــي مي كنند و 
چه اهميتي بــه اين موضــوع مي دهنــد. وي مي افزايد: در 
دو مقوله صنايع دســتي و اشــيای قديمي يــا به اصطلاح 
عتيقه و آنتيك، جهان به ســمت و ســويي مــي رود كه هر 
كشــور با برنامه هاي جامع، ايــن دو مقوله را ســاماندهي و 
شــكوفا مي كنــد و كســب وكارهايي هــم كه بــه اين دو 
 مقولــه مرتبط هســتند نيز روز بــه روز در جهان توســعه 

پيدا مي كنند.
در مقابل متاســفانه در كشــور مــا طي بيش از ســه دهه 
گذشــته درباره توســعه كســب وكارهاي مرتبط با صنايع 
دســتي كاري انجــام نشــده اســت. بي عملــي و انفعال 
ما تــا جايي بــوده كه حتــي تعريفــي از صنايع دســتي 
 نكــرده بوديــم و فــرق صنايع دســتي بــا كار دســتي 

مشخص نبود. 

آرشيو ملي هنرمندان و آثار هنري صنايع دستي 
ايجاد نشده است

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع 
دستي با بيان اينكه يكي از الزامات بهبود و توسعه بازار صنايع 
دستي ايجاد آرشيو و بانك اطلاعاتي از هنرمندان رشته هاي 
گوناگون اين صنعت است، اظهار كرد: در اين مورد هم ما دچار 
غفلت تاريخي هستيم به گونه اي كه با وجود تعدد هنرمندان 
اين رشــته و آثار ارزشــمند و بي همتايي كه خلق كرده اند 
 هيچ آرشــيوي براي هنرمندان و صنعتگران صنايع دستي 

خود نداريم.  اين آرشــيو در بعضي از كشــورها از ۲۰۰ سال 
پيش ايجاد شده و خاصيت آن اين اســت كه به رتبه بندي، 
قيمت گــذاري و نهايتا شفاف ســازي بازار صنايع دســتي 
مي انجامد. وي با انتقاد از عدم تعامل و بي برنامگي سازمان هاي 
دولتي مرتبط با صنايع دستي گفت: سازمان ميراث فرهنگي 
اصلي ترين متولي دولتي اين بخش است اما ارتباط و تعامل 
مســئولان آن تاكنون با اصناف مرتبط چندان رضايتبخش 
نبوده و در تدوين برنامه ها از آرا و نظرات ما كمترين استفاده اي 
نشده است در صورتي كه ما طي مدتي كه مسئوليت اتحاديه 
را پذيرفته ايــم در جهت تعامل اقدامات گســترده اي را آغاز 
كرده ايم؛ از جمله اينكه تعريف مشــخصي از صنايع دستي 
ارائه كرديم و برنامه هاي خود را براي توسعه و شكوفايي اين 
صنايع به ســازمان ميراث فرهنگي، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، اتاق اصناف و اتاق بازرگاني ارسال كرده ايم و خواستار 

 همكاري و بهره مندي از آرا و نظرات اين سازمان ها و نهادها 
شده ايم.

 عبداللهي با بيان اينكه با افزايش آمار صادرات صنايع دستی 
اخيرا تشــكلي در اتاق بازرگاني تحت عنوان انجمن صنايع 
دستي راه اندازي شده، افزود: با اين وجود تعامل مناسبی در 

اين زمينه با ما صورت نگرفته است.

نارســايي هاي قانوني خريد و فــروش عتيقه و 
پيامدهاي زيان بار آن بر ميراث ملي

عبداللهي با بيان اينكه در مقوله اشيای قديمي و عتيقه چالش 
اصلي ما به خلأ قانوني باز مي گردد، گفت: قبل از آغاز فعاليت ما 
به عنوان مسئول اتحاديه، حتي تعريف واحدي از عتيقه وجود 
نداشت در صورتي كه براي شكل گيري يك بازار سالم، ابتدا 
 بايد كالاي مورد معامله در آن بازار را به صورت شفاف تعريف 

كنيم.  ما در اتحاديه اين تعريف را انجام داديم و طبق تعاريف 
و چارچوب هايي كه ارائــه كرديم مي توان دقيقا هر شــيء 
تاريخي را در رده خاص خودش دســته بندي و مشــخص 
كرد آيا اين شــيء عتيقه هســت يا خير. رئيــس اتحاديه 
صنف فروشندگان اشــيای قديمي و صنايع دستي با اشاره 
به قانون ممنوعيــت خريد و فروش اشــيای عتيقه تصريح 
كرد: ما به عنوان اتحاديه مرتبــط با اين بخش معتقديم بايد 
ارزيابي علمي و كارشناســي درباره اين قانون انجام شود تا 
 مشــخص شــود اين قانون به حفظ آثار ملي ما منتهي شده 

يا خير. 
اعتقاد ما اين است كه قانون فعلي در بحث ممنوعيت حفاري 
و اكتشاف آثار تاريخي به درســتي هدف گذاري شده اما در 
بخش خريد و فروش ايــن آثار نارســايي هاي فراواني دارد 
كه عكس هدف خود عمل مي كنــد و بايد مورد بازبيني قرار 

گيرد. براي مثال يكــي از زيان بارترين آثار نارســايي هاي 
قانون فعلي اين اســت كه اشــيای تاريخي منحصر به فرد 
كشــور در خلأ بــازار قانوني به صــورت مخفيانــه خريد و 
فروش و به خارج كشور قاچاق مي شــود و حتي در مواردي 
 ذوب مي شــود كه به صورت طــلا و نقره ذوبــي به فروش 
برسد.  عبداللهي با بيان اينكه خواســته ما در اين مورد يك 
خواسته صنفي نيست، خاطرنشــان كرد: خواسته ما درباره 
تغيير قوانين خريد و فروش اشيای قديمي و عتيقه مبتني بر 
اصل اساسي حفظ اين آثار براي نسل هاي آينده كشور است 
و به همين دليل از تمام كارشناسان و مسئولان دولتي و غير 
دولتي و رسانه ها اســتمداد مي طلبيم كه در اين امر ملي به 
ميدان بيايند و نقد و نظرات و راهكارهاي خود را بيان كنند تا 
بتوانيم از وضعيت آشفته بازار فعلي را كه در آن قاچاق و جعل 

اشيای تاريخي بيداد مي كند، خارج شويم. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان اشيای قديمي و صنايع دستي در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

نارسایی قانون عامل ذوب شدن آثار ملي
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

B2B 5 توصيه د    ر فروش
ادامه از شماره گذشته:

2- اين تصور كه شــما به جاي يك 
مصاحبه تجــاري د    ر حال تماس فروش 

هستيد    
عبارت تماس فروش د    يگــر جايگاه چند    اني 
د    ر فروش هاي موفق ســازماني نــد    ارد    . هيچ 
 كس فرصت شــنيد    ن صحبت هــاي تلفني 
يك فروشند    ه را ند    ارد     اما مصاحبه هاي تجاري 
متفاوت هســتند    . يك مصاحبه د    اراي هد    في 
مرتبط با كســب و كار اســت كه براي تمامي 
طرفين و شــركت كنند    گان روشــن اســت. 
واژه مصاحبه مستلزم كســب آماد    گي براي 
انجام آن است ، هم كســب آماد    گي از سمت 
مصاحبه كنند    ه و هم كسب آماد    گي از سمت 

مصاحبه شوند    ه.
3- ايــن تصور كه شــركت بد    ون 
شفافيت عملكرد     شما از تلاش هاي تان د    ر 

فروش سازماني حمايت خواهد     كرد    
اگر مي خواهيد     منابع مورد     نيازتان براي جذب 
مشتري را از جانب سازمان تان د    ريافت كنيد     
اقد    ام به گزارش د    هي منظم كنيد    ، به نحوي كه 
مشخص كند     توانسته ايد     منابع د    ر اختيارتان را 

تبد    يل به مشتري و سفارش كنيد    . 
4- ند    اشتن چشم اند    ازي روشن از 

الزامات فروش به مشتري
د    ر مراحل اوليه فرايند     فروش B2B د    ريابيد     
كه مشتري انتظار د    ارد     پس از سرمايه گذاري 
چه نتيجه اي را به د    ست آورد     و كد    ام چشم اند    از 

خود     را محقق كند    . 
5- فراموش كرد    ن اين نكته كه شما 

با مرد    م كار مي كنيد     نه شركت ها
مطمئنا سازمان ها با چالش هاي زياد    ي مواجه 
مي  شــوند     و براي رفع مســائل خود     به د    نبال 
راهكاري مي گرد    ند     اما اين كاركنان آن سازمان 
هستند     كه بايد     راهكارهاي مناسب را شناسايي 
و براي تهيــه آن اقد    ام كنند    . انســان ها د    اراي 
عواطف، علايق، سوگيري، عد    م تمايل، سليقه ها، 
نقاط كور، بي منطقي و صد    ها عامل غيرمنطقي 
د    يگري هســتند     كــه تصميم گيري شــان را 

تحت الشعاع قرار مي د    هد    .

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتی

ستار محمودي
تئوري بازي ها يكي از مهم تريــن ابزارهاي مديريت 
 استراتژيك اســت. بازي موقعيتي است كه حداقل
 دو بازيگر تصميماتي مي گيرند كه تصميم هر بازيگر 
بر بازي ديگري تاثيرگذار است. براي استفاده از تئوري 
بازي ها دو پيش فــرض مهم را بايد مدنظر داشــت: 
1- بازيگران اين بازي عقلاني رفتار مي كنند، بدين 
معنا كه به دنبال بيشــينه كردن سود خود هستند. 
2- هر بازيگر مي داند كه بازيگر مقابل به دنبال بيشينه 

كردن سود خود است. 
كار تيمی

پيچيدگي و حجم كارها در اغلب شركت ها به گونه اي 
است كه مديران مجبورند كاركنان خود را به صورت 

تيمي چينش كنند تا چند نفر از آنان همزمان روي 
يك پروژه متمركز شوند. براي ساده سازي مدل فرض 
مي كنيم يك تيم دونفره داريم كــه بايد يك پروژه 
مشترك را به انجام برســانند تا مديرشان يك پروژه 
جديد را در هيات مديره ارائه كنــد. اگر هر دو طرف 
روي پروژه كار كنند، پاداشــي معادل يك ميليون 
دريافت مي كنند. با اين شــرايط هر بازيگر دو اقدام 
مي تواند انجام دهد: 1. پروژه محول شــده از طرف 
مدير را انجام دهد، 2. تنبلي كند. البته در انتخاب دوم 
يك پيش فرض پنهان نيز وجود دارد: فرد به صورت 
خودخواهانه تصور مي كند كه همكارش پروژه را به 
پايان مي رساند و او ضمن تنبلي كردن يا انجام دادن 
كارهاي شــخصي از منافع انجام پروژه نيز بهره مند 

مي شود. اين پيش فرض نهفته باعث مي شود كه روح 
تنبلي و خودخواهي در افراد بيدار شــود و كاركنان 
وسوسه شوند كه روي تلاش بازيگر همكار بدون توجه 
به واكنش او به رفتار خود حساب كنند و تنبلي پيشه 
كنند. خودخواهي كه از صفات غالب انسان هاست، 
باعث مي شــود اغلب پروژه هاي تيمي دچار ميل به 
 تنبلي و كاهــش كارايي به انــدازه تنبل ترين عضو

 تيم شوند. 
شايد بپرسيد براي رهايي از اين معضل چه بايد كرد؟ 
جواب ساده و سريع: »مدير بايد به گونه اي شرايط بازي 
را تنظيم كند و مطلوبيت هاي طرفين را تغيير دهد 
كه نقطه تعادل بازي از تنبلي كردن طرفين به سمت 

مشاركت طرفين تغيير كند.«

تئوريتنــبلها

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
۱. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
2. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه

آگاهی

4 وظيفه مديريتي مهم در كسب وكارهاي اينترنتي
فضاي كاري كسب وكارهاي نوپا خيلي جالب و جذاب است. محيط 
يكپارچه، تخت ، بدون ديوار يا پارتيشن، ميز پينگ پنگ، فوتبال دستي، 
ايكس باكس، ساعات كار غيراداري و حتي پوشش غيررسمي. وقتي 
براي نخســتين بار وارد اين مجموعه ها مي شويد خيلي سخت است 
كه بفهميد چه كسی رئيس است، چه كسی توسعه دهنده و چه  كسي 
منشي، چرا كه برخلاف عرف شركتي و سازماني هيچ چيز سر جاي 
خودش نيســت. اين روش كار مزيت هاي زيادي دارد و معروف است 
كه گوگل و ساير غول هاي فناوري سنت شكن ترين شركت ها در اين 
زمينه اند، اگر تصاوير شركت هاي بزرگ را ببينيد، به خوبي اين ساختار 
را مي توانيد حس كنيد. نكته  مهمي كه نبايد فراموش شود، اين است 
كه اين قانون شكني چيدمان و ساختار دوستانه، دليل بر نبود سازوكار 
اصولي و تقسيم وظايف نيست. فرقي نمي كند كه تيم دوستانه مستقر 
در يك پاركينگ هستيد يا يك شركت رســمي يا كسب وكاري كه 

غيرحضوري و با دوركاري اداره مي شود. 
هنر يك كارآفرين يا مدير كسب وكار اينترنتي اجرايي كردن يك ايده، 
راه انداختن يك سايت و تشــكيل دادن يك تيم نيست. تمام موارد 
ذكر شده شرط لازم هستند، مهم ترين وظيفه يك كارآفرين همسو 
كردن مهارت هــا، توانايي ها و خصوصيات فــردي اعضای تيم براي 
توليد خدمات يا محصول نهايي اســت. اين تمركز و همسويي بدون 
تعيين شرح وظايف مشخص امكان پذير نيست. گاهي سازوكارهاي 
بهينه شده در يك شركت با قوانين خشك و ساعات كار كاملا رسمي، 
مقاومت زيادي در برابر تغييرات نشان مي دهد، گاهي هم دوستي و 
صميميت اعضای تيم به همراه آرزوهــاي بلندپروازانه تصور نياز به 
تعيين شرح وظايف را از بين مي برد. شــرح وظايف تعريف شده در 
اين مطلب مي تواند براساس افق، وسعت و استراتژي هر كسب وكار 
جزئيات متفاوتي داشته باشد اما در ضرورت وجود آن ترديدي نيست. 
اگر به تنهايي يك كسب وكار اينترنتي را ايجاد كرده و اداره مي كنيد، 
باز نيازمند اين تقســيم بندي وظايف و قرار گرفتن در نقش هاي آن 

حتي به طور موقت هســتيد. برخي از وظايف از قبل شناخته شده 
هستند، مثل امور اداري، مالي و منابع انساني. ما در 

اينجا به مواردي كه مستقيما در فرايند توسعه 
تاثيرگذارند، مي پردازيم، يعني شــرح 
وظايفي كه اگر براي آن برنامه مشخصي 
نداشته باشيد نه تنها جاي خيلي دوري 

نخواهيد رفت، بلكه ممكن است به 
عقب هم برگرديد. 

۱- مدير بازاريابي 
در تجارت كسي كه مشتري دارد 

تقريبا اصــل كار را در اختيار دارد. 
كسب وكار بدون مشــتري چيزي 

نيســت جز آرزوهاي تحقق نيافته، 
نخســتين و مهم ترين وظيفه بخش 
بازاريابي جذب و حفظ مشتري است. 
شــرح و اجراي اين وظيفه مهم بايد 
در اولويت كســب وكار شما قرار گيرد 

چون وظيفه آن پيدا كردن و حفظ اصل 
كار است. بسياري از متخصصان معتقدند 

فرايند بازاريابي بايد قبــل از ورود به بازار 

آغاز شود. شناسايي درســت كاربران، روش دسترسي و تبديل آنها 
به مشــتري، تحقيقات بازار، بازاريابي محتوا، بازاريابي رســانه هاي 
اجتماعي، بازاريابي پســت الكترونيك، مديريت تبليغات آنلاين و 
آفلاين و بازاريابي موتورهاي جستجو از مهم ترين وظايف اين مدير 
است. دانش بازاريابي قابل تعميم به انواع كسب وكارهاست اما كسي 
كه به عنوان يك مدير بازاريابي در اينترنت فعاليت مي كند بايد تجربه و 
اطلاعات دقيقي از وضعيت فروش كالا و خدمات در اينترنت، ابزارهاي 
تحليل و مديريت اطلاعات داشته باشد. متاسفانه گاهي بازاريابي با 
تبليغات اشتباه گرفته مي شود كه همين اشتباه باعث هدررفت هزينه 
و زمان براي تبليغاتي مي شود كه هيچ برنامه ريزي اصولي پشت آن 
نيســت. فعاليت مدير بازاريابي بايد در چارچوب برنامه اســتراتژي 
كسب وكار باشد و تبليغات تنها يكي از روش ها و ابزارهاي بازاريابي 
است. به نظر من دانش و توانايي بازاريابي است كه ايده و بستر خلق 
شــده را تبديل به يك تجارت مي كند، چرا كه اگر غير از اين بود هر 

وب سايت الان يك تجارت محسوب مي شد. 

2- مدير محصول
در هر كســب وكار اينترنتي يك يا تعدادي محصول و خدمات براي 
فروش وجود دارد. مدير محصول مســئول تك تك اين محصولات يا 
خدمات قابل فروش نيست، بلكه مســئول فرايند هاي شكل دهنده 
كل كسب وكار و نحوه تعامل كاربر با اين فرايندهاست. پس وقتي از 
محصول در يك كسب وكار اينترنتي صحبت مي كنيم منظور در درجه 
اول بستر اصلي فعاليت يعني ســايت، نرم افزار يا اپليكيشن موبايل 
است و در درجه دوم فرايندي است كه در درون هر يك از اين بخش ها 
براي فروش كالا يا خدمات انجام مي شود. وظيفه اصلي مدير محصول 
سنجش، ارزيابي و بهبود تعامل كاربران با فرايندهاي يك كسب وكار 
است. مثلا مشكلات كاربران يك فروشــگاه آنلاين هنگام مشاهده 
مشخصات كالا، سهولت سفارش و مواردي مثل اين است. پس مدير 

محصول كسي است كه محصول مورد نياز را در زمان مناسب براي بازار 
مناسب ارائه مي كند. اين محصول الزاما يك كالا يا خدمات نيست، بلكه 
ممكن است يك تغيير براساس نياز كاربران باشد، براي همين است 
كه وظايف مدير محصول و مدير تجربه كاربري هميشه در كنار هم و 
 تحت يك بخش در نظر گرفته مي شود، اگرچه تفاوت هايي با هم دارند.
 يك مدير محصول هميشه در مثلث بين بخش بازاريابي، پشتيباني 
كاربران و هيات مديره قرار دارد، برقراري تعادل و پاسخگويي به نيازهاي 
هر سه بخش كار ساده اي نيست اما از ضروريات هر كسب وكار است. 

3- مدير تحقيق و توسعه
فناوري به ســرعت تغيير مي كند. بنابراين مدل فروش و بازاريابي 
به تنهايي نمي تواند نقطه اتكای محكمي براي درآمد يك كسب وكار 
اينترنتي باشد. كســب وكارهاي متكي به بازاريابي تنها به نياز امروز 
بازار وابسته هستند اما كسب وكارهای متكي به تحقيق و توسعه بر 
نيازهاي آينده مشتري تمركز دارند. براي همين است كه اپل هميشه 
اپل است و گوگل هميشه گوگل. اصلي ترين وظيفه يك مدير تحقيق 
و توسعه يافتن فناوري ها و راهكارهاي خلاقانه براي توسعه كسب وكار 
قبل از قرار گرفتن در شــرايط ركود است. تحقيق و توسعه كه به آن 
Research and development يا به اصطلاح R&D هم گفته 
مي شود، مجموعه فعاليت هاي مشخصي است كه منجر به افزايش 
دانش كسب وكار مي شود. اگر مشخصا شرح وظايف اين بخش را در 
كارتان تعريف نكنيد، ناگهان متوجه خواهيد شد هر ايده و راهكاري 
كه نيازمند به آن هستيد قبلا توسط ده ها شركت يا كسب وكار اجرايي 
شده است. تحقيق و توسعه به شــما كمك مي كند همواره بتوانيد 
مزيت هاي رقابتي كسب وكارتان را تازه و به روز نگه داريد، گلوگاه هاي 
كسب وكارتان را شناسايي كنيد و پيوسته بهبود بخشيد. يك مدير 
تحقيق و توسعه از نظر فني بايد دانش اوليه وب را داشته باشد، مفاهيم 
اجرايي و نقاط ضعف و قوت هر بخــش را از نظر تجاري بداند، بتواند 
ايده هاي مطرح شده را اعتبارســنجي كند و در عين حال داراي 

روحيه آزاد، خلاق، ايده پرداز و نوگرا باشد. 

4- مدير پشتيباني 
نظامي ها ضرب المثلــي دارند كه مي گويد 
امــروز جنــگ در حقيقت جنــگ ميان 
سامانه هاي پشتيباني اســت. من اين را به 
كسب وكارهاي اينترنتي تعميم مي دهم و 
معتقدم امروزه رقابت بيشتر كسب وكارهاي 
همطراز بين پشتيباني آنها در جريان است تا 
خدمات و محصولات. هر كسب وكاري كه در 
جاي درست قرار گرفته باشد يا رقباي زيادي 
دارد يا به زودي پيدا خواهد كرد. پشــتيباني 
درســت و ارتبــاط صحيح مهم تريــن مزيت 
رقابتي اســت كه برنده ميدان را تعيين مي كند. 
كسب وكاري كه پشــتيباني ضعيفي داشته باشد 
همان تيم فوتبالي است كه بازيكن تمام كننده يعني 
زننده گل را ندارد. تعهد، مسئوليت پذيري، صبر و 
مهارت مذاكره از مهم ترين ويژگي هايي است كه 
بايد در انتخاب مدير پشتيباني جستجو كنيد. 
منبع: نت استاپ


